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ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

امسال سومین سالی بود که در رویداد 
جیتکــس گلوبــال حضــور داشــتم بــا 
چند تفاوت نسبت به سال های قبل. 
اول اینکــه از چنــد روز پیــش از آغــاز 
جیتکس وارد دبی شدم، پیش از آغاز رویداد »اکسپند 
نورث استار« گشتی در ســوله های در حال آماده سازی 
رویــداد زدم، بر حســب تصــادف و یــک توفیــق اجباری 
بخش هایی از دبی را که در حالت توریستی پایمان را هم 
آنجــا نمی گذاریــم، دیــدم و دوم اینکه بــدون آن عینک 
»به به و چه چه« در رویداد حضور داشتم. این دو کمک 
کردنــد تــا بتوانــم نگاهــی جامع تر بــه جیتکس داشــته 
باشــم؛ رویدادی که مدعی بزرگ ترین نــوع خود در دنیا 
اســت. شــاید بتوان عنوان »پرزرق و برق تریــن« رویداد 
فنــاوری جهــان را بــه جیتکــس داد امــا قطعــا بــا وجود 
رویدادهایــی ماننــد »ســی ئی اس« لاس وگاس یــا 
»ام دبلیوســی« بارســلون، جیتکــس نمی توانــد عنــوان 
بزرگ تریــن رویداد فنــاوری جهان را به خــود اختصاص 

دهد.
با ایــن حال قطعــا جیتکــس بزرگ ترین رویــداد فناوری 
آسیا است و از این جهت که در منطقه خاورمیانه و در 
یک قدمی ایران برگزار می شــود، می توانــد برای ما مهم 
باشــد. دبی به لحاظ موقعیت جغرافیایــی برای حضور 
ایرانی ها شرایط مناسبی دارد. همین هم سبب شده که 
طی چند دهه و دقیقاً در سال های رشد پرسرعت امارات 
ایرانی های زیادی این کشور را به عنوان مرکز کسب وکار 
خود انتخاب کنند. این حضور از یک قرن پیش و بیش 
از همه از شــهرهایی همچــون لار، گراش، خنــج و اوِزَ در 
استان فارس و شهرهایی از دو اســتان جنوبی هرمزگان 
و بوشــهر اتفاق افتــاده اســت و درواقع دهه هــا پیش از 
آغاز دوران تحول امارات ایرانی ها در این منطقه حضور 
داشته اند و به همین ســبب می توان ایرانی ها را یکی از 

بازیگران تحولات امارات دانست.
نگاهی بــه فعالیــت ایــن بخــش از مهاجــران یــا فعالان 
اقتصادی که حضورشان در امارات قدمتی بیش از چند 
دهــه دارد نشــان می دهد کــه آنها بیــش از همه بــه کار 
تجارت در این کشــور مشــغول هســتند حالا یا تجارت 
شــخصی و یا خانوادگی خــود. غیــر از این مهاجــران از 
یک دهه پیش نــوع دیگری هجــرت به امارات را شــاهد 
هســتیم. برخــی از ایرانی هــا بــا شــخصیت حقیقــی 
خــود و برخــی دیگــر بــا شــخصیت حقوقــی در کشــور 
امــارات و خصوصاً در بخــش دبی فعالیت خــود را آغاز 
کرده انــد. آنهایــی کــه بــا شــخصیت حقیقــی حضــور 
دارند کسانی هســتند که با تحصیلات دانشگاهی و به 
صورت تخصصــی در شــرکت های چند ملیتــی امارات 
مشــغول بــه کار شــده اند و آنهایــی کــه اقــدام بــه ثبــت 

شــرکت کرده اند اغلب کســانی هســتند که در ایران 
صاحب کسب وکاری بوده یا هستند و در خلاء امکان 
دسترســی بــه بازارهــای بین المللــی در ایــران و بــرای 

گسترش فعالیت خود در امارات مستقر شده اند.
آمــاری نــدارم از اینکــه چــه تعــداد و چه درصــدی از 
ایرانی های فعال در امــارات در صنایــع فناوری محور 
حضــور دارنــد ولــی آنچــه شــنیده و دیــده می شــود 
این اســت کــه درصــد زیــادی از ایرانی هــای صاحب 
کسب وکار، در بخش هایی حضور دارند که از فناوری 
بــه دور مانــده یــا بــر لبــه فنــاوری حرکــت نمی کنــد. 
کســب وکارهایی کــه بازیگــران اصلــی در صنایــع 
فناوری محــور نیســتند و در ایــن زمینــه حرفــی برای 
گفتــن ندارنــد. معتقــدم همیــن نشــانه ای اســت از 
اینکــه مــا واقعــاً فاصلــه زیادی بــا ســایر دنیــا داریم. 
ممکن است جوان هایی داشته باشیم که علاقه مند 
خلــق ارزش در حوزه فنــاوری باشــند و در کامیونیتی 
تخصصی خــود جدیدترین تحــولات فناورانه دنیا را 
دنبــال کنند، ولی بــه انــدازه کافی نیــروی متخصص 
تربیــت نکرده ایــم و همیــن نیــروی تربیــت شــده نیز 
فاصلــه قابل توجهــی بــا نیروهایــی از کشــورهایی 

همچون هند دارند.
در جیتکس سال گذشته یعنی 2022 برای اولین بار 
شاهد افزایش حضور کســب وکارها و استارتاپ های 
حوزه بلاکچین بودم. آن روز حسرت زیادی می خوردم 
که سال های قبل وقتی در ایران کسانی را داشتیم که 
در حوزه بلاکچین فعال بودند در جیتکس خیلی کم 
نشــانه ای از این فناوری را می دیدیم و حس می کردم 
مــا فرصت هــا و ظرفیت هایــی داشــتیم که قــدرش را 
ندانستیم و با انواع ســنگ اندازی ها اجازه فعالیت و 

رشد آنها را ندادیم.
امســال بــه ســبب آن تجربــه دو ســال پیــش و قــرار 
نگرفتن تحت تاثیر زرق وبرق های رویداد، این فرصت 
را داشــتم که گونــه دیگــری موضــوع را ببینــم. علاوه 
بر این زمــان زیــادی را در رویدادهای کوچــک و بزرگ 
ایرانی های فعال در حوزه فناوری در دبی گذراندم. به 
نظرم حتی اگر شــرایط فعالیت برای کســب وکارهای 
فناوری محور در ایران یکباره به سطح استانداردهای 
جهانی برســد باز هم یک جای کار می لنگد و آن هم 
کمبود منابع انســانی متخصص اســت. تصورم این 
است که حتی اگر در بهترین حالت، شاهد مهاجرت 
منابع انسانی متخصص نباشیم باز هم دچار کمبود 
نیروهــای متخصصــی هســتیم کــه بــه انــدازه کافــی 
آموزش دیده اند. شــرایط به نظر ناامیدکننده اســت 
اما برای این که کاری بکنیم ابتدا باید درک درستی از 

جایگاه مان داشته باشیم 

جیتکس 2023  بیش از هرچیزی برای ما کمبود منابع انسانی متخصص در کشور را گوشزد کرد 

مهاجرانِ از فناوری دورمانده
مینا والی

مدیرمسئول

جیتکس 
بزرگ ترین رویداد 
فناوری آسیا است 
و از این جهت که در 
منطقه خاورمیانه و 
در یک قدمی ایران 
برگزار می شود، 
می تواند برای ما 
مهم باشد. دبی 
به لحاظ موقعیت 
جغرافیایی برای 
حضور ایرانی ها 
شرایط مناسبی 
دارد. همین هم 
سبب شده که 
طی چند دهه و 
دقیقاً در سال های 
رشد پرسرعت 
امارات ایرانی های 
زیادی این کشور 
را به عنوان مرکز 
کسب وکار خود 
انتخاب کنند
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 آبان  1402

سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

»هک« کلمه ای اســت کــه در یک 
ماه گذشته در صنعت فناوری های 
آن  دربــاره  یــاد  ز کشــور  مالــی 
شــنیده ایم؛ موضوعــی کــه امنیت 
اطلاعات را بار دیگر در اکوسیستم نوآوری و فناوری 
کشور بر ســر زبان ها انداخت. در شــهریورماه 1402 
شــرکت های گوناگونی دچار حمله ســایبری شــدند. 
تقریبــاً طــی یــک هفتــه، سیســتم اطلاع رســانی 
اپلیکیشــن هف هشــتاد، تپســی و اطلاعــات برخی 
شــرکت های بیمــه هــک شــد؛ همچنیــن در اواخــر 
شــهریورماه یک گــروه هکری ادعــا کرد کــه دیتاهای 
ســازمان ثبت احوال را هک کرده و بــه اطلاعات 130 
میلیون ایرانی دست یافته و از طرف دیگر اول مهرماه 
خبر از هک سایت وزارت علوم داده شد. اتفاق هایی 
که در این مدت افتاد، بحث بر ســر ارتقای امنیت از 
سوی سازمان ها را بیش از پیش پررنگ  کرد و بیش از 
پیش نگرانی هــا را در خصــوص خلأهــای موجود در 

حوزه امنیت سایبری برانگیخت.
طبق گزارشــی کــه به تازگــی IBM  منتشــر کــرده، 83 
درصــد از ســازمان ها بیــش از یــک نقــص داده را در 
طول ســال 2022 تجربــه کرده اند. شــاید همین آمار 
تکان دهنــده کافــی باشــد تــا کســب وکارها امنیــت 
سایبری را در اولویت کارهایشان قرار دهند و رویکرد 

بی توجهی نسبت به این مقوله نداشته باشند.
بــا توجــه بــه حجــم اخبــاری کــه اخیــراً از هک هــای 
انجام شــده در صنعــت فناوری هــای مالــی کشــور 
شــنیدیم، به نظــر اصلی تریــن اقــدام روبه جلویی که 
سازمان ها و کسب وکارها می توانند در راستای ارتقای 
سطح امنیت سایبری خود انجام دهند، این است که 
فقط قبول کنند که یک بخش قابــل توجه از بودجه 
و وقت خود را روی مقوله امنیت در سازمان هایشان 
بگذارنــد. البتــه امنیــت ســایبری بایــد یــک اولویت 
در »کل« ســازمان ها باشــد و صرف اینکــه مدیران و 
اعضای هیئت مدیره یک ســازمان و کسب وکار نگاه 
ویژه ای به این مقوله داشــته باشــند، کافی نیســت؛ 
چراکــه کارکنان، مســتعد هدف قــرار گرفتن حملات 
مهندسی اجتماعی و اقدامات امنیتی مخاطره آمیز 
هستند و دقیقاً به همین دلیل، امنیت سایبری باید 

بخشی از شرح شغلی هر عضو یک سازمان باشد.
مسائل مالی یا انســانی از جمله مواردی هستند که 
در بســیاری از موارد ارتقای سطح امنیت سازمان ها 
را به تعویق انداخته اند؛ متأسفانه منشاء بسیاری از 

آسیب های امنیتی که به سازمان ها وارد شده، در رویکرد ساده انگارانه شان به موضوع 
امنیت است، چراکه بسیاری از سازمان ها و کسب وکارها ترجیح می دهند وقت، انرژی 
و بودجه خود را به جای ارتقای زیرساخت های امنیتی به مسائل دیگری که نمودهای 
بیرونی بیشــتری دارند و می توانند به صــورت موقتی برای آن کســب وکار موفقیتی به 

حساب آیند و عکس یادگاری بگیرند، صرف کنند.
دقیقاً در همین نقطه است که سؤالی پیش می آید؛ اینکه چرا در این دنیای دیجیتال و 
عصر داده ای که در آن قرار داریم، هنوز هستند مدیرانی که تا وقتی با مشکل امنیتی 
و نشــت داده های خود مواجه نشــده اند، اهمیت امنیت ســایبری را درک نمی کنند؟ 
این موضوع که حمله سایبری و نشت داده در دنیای کنونی گریزناپذیر است، مسئله 
درســتی اســت، اما آمادگی قبلی و اتخاذ رویکردهــای صحیح امنیتی نیــز از اهمیت 

زیادی برخوردار است تا بتوان از میزان خسارت های این اتفاق ها کاست.
یکــی از پیشــنهادهایی کــه در دنیــا بــه کســب وکارها در راســتای افزایــش امنیــت 
اطلاعات شــان می شــود، این اســت که در ترکیب اعضــای هیئت مدیره خــود حتماً از 
فردی با تخصــص این حوزه بهــره ببرنــد؛ چراکه این موضــوع می تواند به طــور مؤثری 
ریسک امنیت سایبری را کاهش دهد. دومین تلاشــی که کسب وکارها می توانند در 
این راستا انجام دهند این است که یک استراتژی بلندمدت امنیت سایبری را به جای 
یک رویکرد کوتاه مدت و واکنشی اتخاذ کنند. درست است که سرمایه گذاری در حوزه 
امنیت ســایبری ممکن اســت در ابتدا بر جریان ســوددهی کوتاه مدت کســب وکارها 
تأثیر بگذارد، امــا فراموش نکنیم کــه در بلندمدت می تواند نتیجه های بســیار خوبی 

داشته باشد.
باید قبول کنیم که فناوری های امنیتی به تنهایی برای محافظت از یک سازمان کافی 
نیستند در نتیجه ایجاد و شکل گیری یک فرهنگ در راستای تقویت امنیت سایبری 
یک ســازمان می تواند به کارمندان ســازمان ها نیز کمک کند که تا حد چشم گیری از 
حادثه های سایبری ناخواسته  جلوگیری شود؛ در عین حال به کسب وکارها این امکان 
را می دهد که همزمان از مزایای فناوری های جدید و پرریســک در سطح کسب وکار و 

محصولات خود استفاده کنند. 
اما بخش سخت داستان این است که ساخت و تقویت یک فرهنگ امنیت سایبری 
نیز قابل اندازه گیری نیســت! ولی فراموش نکنیم که منابع انسانی سازمان و آموزش 
آنان مهم ترین سد جهت جلوگیری از وقوع یک حمله سایبری هستند. به خصوص 
که این روزها و با توجه به شــرایط کنونی کشور، شــاید مهم ترین و اصلی ترین چالش 
پیش رو برای واحدهــای امنیت ســایبری ســازمان ها، کمبود نیروهــای متخصص در 
این حوزه باشــد. شــاید نشــود جلــوی مهاجــرت نیروهای متخصــص را گرفــت، اما با 
سرمایه گذاری های بلندمدت در آموزش و تربیت نیروهای متخصص، می توان بخشی 

از این مشکل را رفع کرد.
فراموش نکنیم دنیای امنیت ســایبری تفاوت چندانی با یک بازی شــطرنج ندارد؛ در 
شــطرنج و در امنیت ســایبری بازیکنان باید از حریفان خود پیشــی بگیرنــد، از نقاط 
ضعف خود مطلع باشند و به موقع استراتژی درســت را اتخاذ و قدم های بعدی را نیز 
پیش بینی کننــد. در واقع هر کنش و واکنشــی در فضــای امنیت ســایبری مانند یک 
حرکت در بازی شطرنج است که طرفین دائماً به دنبال روش هایی هستند که همدیگر 
را کیش و مات کنند و حداقل تا امروز این طور به نظر می رســد که هکرها همیشه یک 
قدم از سازمان ها جلوتر بوده اند و این ســازمان ها هستند که واکنشی عمل می کنند. 

شاید زمان آن رسیده باشد که سازمان ها دیگر کنشی عمل کنند، نه واکنشی! 

امنیت سایبری سازمان و ضرورت تقدم رویکرد کنشگری به رویکرد واکنشی

بازی شطرنج همیشگی
مینا حاجی

سردبیر



در چهل وسومین 
دوره از جیتکس 

چه گذشت؟

به روال همیشه در بخش »گزارش ها«ی ماهنامه عصر تراکنش ابتدا مروری بر مهم ترین اخبار 
یک ماه گذشته صنعت فناوری های مالی کشور داشــتیم. یکی از مهم ترین اتفاقاتی که در 
مهرماه ۱۴۰۲ شاهدش بودیم، با مشکل مواجه شدن فعالیت پرداخت یارها و کسب وکارهای 
اینترنتی به دلیل اختلالات ســامانه های رسمی کشــور بود که به دلیل مشکلات پیش آمده، 
شاپرک نیز اسامی پرداخت یارها را از فهرست رسمی خود حذف کرده بود. علاوه بر اخبار، 
در صفحات پیش رو، در گزارشی مفصل وضعیت و مزیت های توسعه سوپراپلیکیشن ها در 
دنیا و ایران را می خوانید. همچنین گزارشی از جیتکس ۲۰۲۳ را به همراه گزارش تصویری از 
این رویداد می بینید. هوش مصنوعی محور اصلی بخش های مختلف جیتکس امسال بود و 
مقامات گوناگون امارات در گفت وگو با رسانه ها اعلام کرده اند که بنا دارند از ظرفیت های 
کشورشان برای پذیرایی از شعب مختلف استارتاپ های این حوزه به خوبی استفاده کنند و 

پذیرای سرمایه گذاران خطرپذیر خواهند بود.

گزارشها
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ملــی؛ به خصــوص کارت بانکــی این اســت 
کــه کارت هــای هوشــمند ملــی فقــط یــک 
تراشــه الکترونیکــی دارند و این تراشــه ها از 
استانداردهای ضروری برای حوزه پرداخت 
و بانکــی برخــوردار نیســتند و الزامــات و 
پروتکل های ارتباطی و فنی این تراشه ها نیز 
به  هیچ وجه ســازگاری لازم با ســخت افزارها 
و شــبکه پذیرندگــی کارت هــای بانکــی در 
کشــور را ندارنــد. ضعــف زیرســاخت های 
پذیــرش کارت هــا در ایــران نیز یکــی دیگر از 
انتقادهای کارشناســان نســبت به تجمیع 
کارت هــای بانکــی در کارت ملــی اســت. 
بــه اعتقــاد آنهــا، بســیاری از دســتگاه های 
کارت خوان در کشور قادر نیستند کارت های 
سیســتم جاوا را بخوانند و بــه همین خاطر 
بایــد کل دســتگاه های کارت خــوان تغییــر 
کند یــا تعــداد زیــادی ایجاد شــود کــه همه 
اینها هزینه بردار اســت؛ بنابرایــن در حالی 
 که کارشناســان بهترین گزینه برای تجمیع 
کارت های بانکی را تجمیع در یک کارت، نه 
کارت ملی مشروط به ایجاد زیرساخت های 
لازم و متولــی واحد می داننــد، بانک مرکزی 
به ســمت اجــرای تجمیع کارت هــای بانکی 
در کارت ملی رفته که با انتقادات زیادی اعم 
از نبود زیرساخت فنی، تهدیدی برای نظام 
بانکی و پرداخت و نداشتن رویکرد شفاف و 

واحد مواجه شده است.

ممنوعیت شبیه سازی عملیات 
خرید در کیوسک های غیرنقدی

از  بهره بــرداری  ضوابــط  10
مهر

خودپــرداز  دســتگاه های 
اختصاصــی و دســتگاه های 
خودپرداز غیرنقدی در نظام پرداخت کشور به 
شــبکه بانکــی ابلاغ شــد. طبــق ایــن ضوابط، 
بانک ها و مؤسسات اعتباری از تعریف کارت 
پیش فــرض روی خودپردازهــای غیرنقــدی و 
فــروش، اجاره یــا واگــذاری دســتگاه خودپرداز 
اختصاصی و خودپرداز غیرنقدی منع شده اند. 
همچنین، نظارت مؤسسه اعتباری بر این دو 
دســتگاه باید به  گونه ای باشد که شبیه سازی 
عملیات خریــد در آنها غیرممکن شــود. زین 
پس مؤسســه اعتباری مجاز اســت دســتگاه 
خودپرداز غیرنقدی را صرفاً در مکان شــعب، 
باجه های خود و شرکت های فناوری تابعه خود 
یا در اماکنی که مورد بهره برداری عمومی است، 
نصب کند. در واقــع آنهــا از اجاره یــا واگذاری 
دســتگاه خودپــرداز اختصاصــی و خودپــرداز 
غیرنقدی به سایر اشــخاص اعم از حقیقی و 

حقوقی منع شده اند.

اجرای طرح  کهربا
طبق اعــلام مدیــر اداره نظــارت بــر نظام های 

پرداخــت بانــک مرکــزی در دهــم مهرمــاه، 
طــرح کارت هوشــمند همــراه بانکــی )کهربا( 
که بــه »تراکنش  های حضوری بــدون کارت« 
معروف است، با هدف ارتقای استانداردهای 
امنیتــی شــبکه پرداخــت کشــور تــا دو مــاه 
آینده آماده خدمت رســانی به مــردم خواهد 
بود. در حال حاضر 9 بانک در شــبکه بانکی 
کشــور تمام تغییــرات لازم برای اجــرای پروژه 
کهربا را عملیاتی کرده  اند. همچنین از تعداد 
12 شــرکت پرداخــت هشــت شــرکت ایــن 
ظرفیت هــا را فعــال کرده انــد. تاکنــون حدود 
70 هــزار پایانــه فروشــگاهی ظرفیــت انجــام 
تراکنش های غیرتماسی از طریق برنامک های 
موبایل را دارند و دو برنامک هوشــمند تلفن 
همــراه هــم فعال ســازی شــده و آمــاده ارائــه 
خدمت به مردم هســتند. قرار است با 30 تا 
40 درصد ظرفیت شــبکه پذیرندگی کشــور 
یعنی بیش از 2.5 میلیون پایانه فروشگاهی 

این خدمت به مردم ارائه شود.

ارائه خدمات بانکداری مبتنی بر 
بلاکچین

هلدینــگ فنــاوری و نــوآوری  12
مهر

بانک صادرات ایران )صاد(، با 
رویکرد ایجاد تحول دیجیتال 
در اکوسیســتم بانــک صــادرات و به منظور 
توســعه همکاری در راســتای خدمات نوین 
بانکــداری مبتنــی بــر فنــاوری بلاکچیــن و 
شــرکت یکتــا ققنــوس پــارس )ققنــوس( 
به عنــوان یکــی از شــرکت های ارائه دهنــده 
روی شــبکه  مالــی دیجیتــال  خدمــات 
بلاکچین، تفاهم نامه همکاری امضا کردند. 
این دو مجموعــه در این بــاره گفته انــد؛ این 
تفاهم نامه تأثیرات مثبتی روی مولدســازی 
امــوال راکــد بانــک در راســتای تطابــق بــا 
سیاست های بانک مرکزی، ایجاد سهولت 
بیشــتر بــرای مدیریــت ثــروت مــردم و 
دسترســی کســب وکارها به روش های نوین 
تأمین مالی، توسعه خدمات نوین بانکی و... 

خواهد داشت.

اصلاح دستورالعمل پذیرش 
شرکت های دانش بنیان در 

فرابورس

مجیــد عشــقی، رئیــس ســازمان بــورس و 
اوراق بهادار از اصلاح دستورالعمل پذیرش 

شــرکت های دانش بنیــان در فرابورس خبر 
داد. بــه گفته مجیــد عشــقی در خصوص 
شــرکت های  پذیــرش  دســتورالعمل 
دانش بنیــان، پــس از اینکــه فعــالان و 
متخصصان بازار سرمایه نظرات خود را در 
خصوص دســتورالعمل و اصلاحات اعلام 
کنند، نظــرات در هیئت مدیــره جمع بندی 
و تصویب خواهد شــد. طبق صحبت های 
او، بازار شــرکت های دانش بنیان  که شامل 
دو بــازار رشــد و دانش بنیــان  اســت، در 
دســتورالعمل پذیــرش فرابــورس تعریــف 
شــده و امیدواریم تا پایان مهرمــاه مصوبه 
هــم تأییــد شــود و شــاهد راه انــدازی بــازار 

دانش بنیان ها باشیم.

حذف پرداخت یارها از فهرست 
رسمی شاپرک

تفاهم نامه پرداخت یاری مدتی است که به 
مجوز تبدیل شــده و این یعنی مقرر شــده 
بــا متولی گــری بانــک مرکــزی ایــن مجوزها 
از طریــق درگاه ملــی مجوزها تمدید شــود. 
در همیــن راســتا شــاپرک در ابلاغیــه ای به 
پرداخت یارهــا دربــاره حــذف اســامی آنها 
هشدار داده و تأکید کرده که این شرکت ها 
مجوز خــود را از بســتر درگاه ملــی مجوزها 
تمدید کننــد.  بررســی های میدانی نشــان 
می دهــد کــه ســامانه مشــکلاتی اساســی 
اعم از اســتعلام هویتی، اســتعلام مالیاتی 
و... داشته و پرداخت یارها موفق به تمدید 
مجــوز خــود در مــدت مقــرر نشــده اند. 
جیبیت، زرین پال، زیبــال و وندار نمونه ای 
از پرداخت یارهای اصلی صنعت پرداخت 
هستند که به دلیل مشــکلات و اختلالات 
ســامانه موفق بــه تمدید قــرارداد یــا همان 
مجوز جدید خود نشده اند. پرداخت یارها، 
موضــوع را بــا بانــک مرکــزی در میــان 
گذشــته اند، امــا ابلاغیه اجــرا شــده و آنها 
به ســایر نهادها ارجاع داده شــده اند و نام 
آنهــا  از فهرســت رســمی شــاپرک حــذف 

شده است.

به روز رسانی سامانه اینماد 
مدتــی اســت کــه کاربــران  13

مهر
ســامانه اینمــاد با مشــکلات 
جــدی در دریافــت اینمــاد 
مواجه شــده اند. تتا علت ایــن اختلالات را 
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یادداشت هایی از رضا قربانی، میثم سلیمانی
 رضا جمیلی و ایمان جلیلی از چهل و سومین نمایشگاه جیتکس

روایت هایی از بزرگ ترین 
رویداد فناوری آسیا

جیتکس 2023 از 24 تا 2۸ مهرماه در مرکز تجارت جهانی دبی برگزار شد؛ نمایشگاهی که چهل وسومین دوره خود را پشت سر 
گذاشــت و ما در ایــن دوره از جیتکس شــاهد حضــور پررنگ ایرانیان در شــهر دبــی بودیــم و دورهمی هایی نیز توســط فعالان 
کسب وکاری ایرانی در حاشیه این رویداد برگزار شد؛ از گردهمایی فعالان فناوری و نوآوری صندوق نوآوری و شکوفایی گرفته تا 
رویداد ایرانیان و پرشین تک سامیت. به نظر می رسد این دورهمی ها شروع راهی برای ساختن کامیونیتی و حلقه ارتباطی فعالان 
کسب  وکارهای فارسی زبان مبتنی بر فناوری در منطقه باشد. جیتکس امسال با 41 سالن بزرگ میزبان بیش از شش  هزار غرفه از 1۷0 کشور دنیا 
بود و چیزی حدود 1۸0 هزار نفر طی پنج روز از آن بازدید کرده اند. یکی از مهم ترین محورهای اصلی این نمایشگاه هوش مصنوعی بود و کنفرانس ها 
با 21 محور اصلی و 1500 سخنران از ۸0 کشور برگزار شده است. یکی از موضوعات جالب در این دوره از برگزاری جیتکس این بود که بخش هایی 
مستقل برای فین تک و بلاکچین وجود داشت. تیم رسانه ای راه کار نیز با حمایت گروه شرکت های کهکشان، تاپین و جی اس اس هر روز مهم ترین 
تحولات این رویداد جهانی را با ما در میان گذاشت. در ادامه این مطلب، یادداشت هایی را از رضا قربانی، مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار؛  
میثم سلیمانی، سردبیر کارنگ و راه پرداخت؛ رضا جمیلی، مدیر توسعه کسب وکار کارخانه نوآوری رسانه راه کار و ایمان جلیلی، سردبیر استودیو 

راه کار می خوانید که مشاهدات خود را از پنج روز برگزاری جیتکس برایمان نوشته اند.

رضا قربانی
مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار

جایی به نام ایران وجود ندارد!

وب سایت تک کرانچ یکی از وب سایت های پرمخاطب در حوزه فناوری 
و نوآوری اســت. ایــن وب ســایت آمریکایــی دربــاره مهم تریــن روندها 
و رویدادهــای حــوزه مرتبط بــا کســب وکارهای فنــاوری و اســتارتاپ ها 
به صورت پیوسته محتوا منتشر می کند. خودش هم رویدادهایی دارد 
و زیرمجموعه هایی برای معرفی کسب وکارهای فعال در حوزه اقتصاد 
نــوآوری. اگــر کلمــه جیتکــس را در وب ســایت تک کرانــچ جســت وجو 
کنید بــه 2 نتیجه می رســید؛ یکی اش مربــوط به حدود 10 ســال پیش 
اســت و دیگری مربوط به چند ســال قبل. اگر رویداد MWC بارسلونا 
 CES را جســت وجو کنیــد، بــه 550 نتیجــه می رســید و اگــر رویــداد
لاس وگاس را جست وجو کنید، به نزدیک 4 هزار نتیجه می رسید. این 

اختلاف توجه از کجا می آید؟
در سال های گذشته بارها و بارها گزارش های متعددی را درباره روندهای 
کســب وکاری خوانده ام؛ در این گزارش ها چیزی که به چشم می خورد 
این اســت که گویی اساســاً منطقه  ای به نام خاورمیانه و شمال آفریقا 

جدی گرفته نمی شــود و ناراحت کننده تر این است که گویی اساساً 
جایی بــه نام ایران وجــود ندارد! عجیب اســت که برخــلاف همه آن 
تلاش هایــی که در ایــران به طور خــاص و خاورمیانه و شــمال آفریقا 
بــه طــور عــام انجــام می شــود انــگار اراده رســانه های جریــان اصلی 
آمریکایی بر ندیدن اســت. آمریکایی ها با ولع عجیبی خودشــان را 
می بینند؛ خودشان را می پرستند و ستایش می کنند. اروپا و بریتانیا 
را هم به صورت حداقلی می بینند ولی خاورمیانه و شــمال آفریقا را 
نمی بینند؛ از نظر آنها انگار فناوری و نوآوری ارتباطی به این منطقه 

از جهان ندارد.
کسی اگر رســانه های آمریکایی را دنبال کند در تنها مواردی که نام 
خاورمیانه و شمال آفریقا را می شنود در جنگ و خونریزی است. در 
درگیری هایی که رخ می دهد نام این منطقه به کرات شنیده می شود. 
خبرهای مثبت و توسعه مربوط اســت به آمریکا و اندکی اروپا و در 
نهایت خاورمیانه و شــمال آفریقا در آمارها خاکســتری هســتند و 

جایی به نام ایران اساسا وجود ندارد!
این یک طرف ماجرا؛ طرف دیگر این اســت که اراده ای هم در داخل 
ایران وجود دارد که تا حد ممکن دست ایران و ایرانی را از حضور در 
میادین جهانی کوتاه کنــد. انقدر در میدان هــای بین المللی حضور 
نداشــته ایم که به مرور ادب و آداب حضور در مناســبات اقتصادی 
جهــان را فرامــوش کرده ایــم. ایــن موضوعی بــه غایــت نگران کننده 
است؛ با این زاویه دید است که حضور مدیران دولتی و غیردولتی را 
در رویدادی مانند جیتکس مفید می دانم؛ حداقل فایده این است 
که در محیطــی قــرار می گیرند که فعــالان اقتصــادی منطقــه در آن 
حضور دارند. هرچند که حتی همین رویداد هم قرار نیست توسط 
رسانه های جریان اصلی آمریکایی دیده شــود و حتی اگر در همین 
رویداد هم بتوان جریان ســاز بود باز قرار نیســت دیده شویم. بماند 



40
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران



42
ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

بررسی وضعیت و مزیت های توسعه سوپراپلیکیشن ها در دنیا و ایران

جهانی در گوشی
مصرف کنندگان امروزی برای پرداخت هزینه ها و مدیریت زندگی شان آماده استفاده از راه های جدید و نوآورانه هستند. 
در حــال حاضــر مصرف کنندگان بــرای انجام امــور مالــی و غیرمالی خــود باید بــا مخلوطی چندپــاره از پلتفرم هــا، اپ ها، 
وب ســایت ها و ســایر کانال هــا روبــه رو شــوند، امــا سوپراپلیکیشــن ها آمده انــد تــا ایــن وضعیــت را به کلــی تغییــر دهند. 
مصرف کنندگان در سراسر جهان، به ویژه به واسطه راحتی و امنیتی که سوپراپلیکیشن ها فراهم می کنند، به آنها گرایش 
پیدا کرده اند. ایجاد حس اعتماد، امنیت و حریم خصوصی در کنار ارائه خدمات مختلف، در ایجاد تمایل مصرف کنندگان به انتخاب و 
پذیرش سوپراپلیکیشن های جدید نقشی اساســی دارد. نیمی از افراد نسل هزاره راحت طلب و یک سوم شان در جست وجوی رفاه مالی 
هستند و پیش بینی می شود که این گروه تأثیرگذار در ایجاد تقاضا برای سوپراپلیکیشن ها در آینده نقش بسزایی داشته باشد. در حالی 
که مصرف کنندگان مدام اشتیاق بیشتری به ایده یک اپ برای همه کارها نشان می دهند، بار مسئولیت بر عهده ارائه دهندگان است تا 
علاوه بر توسعه تجربه های امن، آسان و بی دردسر مورد نظر مصرف کنندگان، به بسیاری از افراد مردد این انگیزه را بدهند که خودشان را 
از توده ای از اپ های مســتقل رها کنند و به سمت استفاده از یک اپلیکیشــن برای تمامی امورشــان بروند. وقتی به تاریخچه و خاستگاه 
شکل گیری سوپراپلیکیشــن ها نگاهی می اندازیم، متوجه شــرقی بودن اولین و پرمخاطب ترین آنها می شویم. برای مثال وی چت با 1.26 
میلیارد کاربر پرمخاطب ترین سوپراپلیکیشــن دنیا به حســاب می آید. در ایران نیز طی سال های اخیر شاهد رشــد سوپراپلیکیشن های 
مختلفی بوده ایم که سعی دارند تجربه افراد را در استفاده از خدمات تغییر دهند. بررسی روند رشد سوپراپلیکیشن ها در ایران و جهان 
حاکی از افزایش اســتقبال مردم از آنهاســت و برخی بر این باورند که در آینده نه چندان دور، سوپراپلیکیشــن ها کــه خالق تجربه کاربری 
دلنشین تری هستند، جای اپلیکیشن های عادی را می گیرند. در این مطلب پس از مروری که بر گزارش مشترک پی پال و پیمنتس درباره 
سوپراپلیکیشن ها داشــتیم، در گفت وگو با عاطفه فتحی، معاون توسعه کسب وکار شرکت ســیمرغ تجارت؛ آرمان فرج زاده، مدیر ارشد 
اجرایی شــرکت آپ و میثم ملاشــریفی، معــاون بازاریابــی تیم مرکــزی گروه اســنپ به فلســفه وجودی شــکل گیری سوپراپلیکیشــن ها و 

مزیت های استفاده از آنها پرداختیم.

نیلوفر نادری



روایت هایی از 
کسب وکارها
بانک تجارت، پرداخت 

الکترونیک سپهر، کیپا 
اوام پی فینکس 

و همراه کارت

»پرداخت الکترونیک ســپهر«، »کیپا«، »اوام پی فینکس« و »همراه کارت« چهار کســب وکاری 
هستند که در بخش باشگاه این شماره از عصر تراکنش با مدیران آنها درباره اقدامات اخیرشان و 
برنامه های توسعه ای که دارند، گفت وگو کردیم. علاوه بر این، روایتی از زندگی شخصی و حرفه ای 
فرهاد اینالویی را می خوانید؛ فردی که مسیر شــغلی اش از کارخانه خودروسازی سایپا دیزل 
شروع و به شبکه بانکی کشور ختم شده و به گفته خودش نقش مهمی در توسعه بانک پارسیان 
و دیجیتالی کردن بانک ایران زمین داشته است. در گفت وگوی ماه این شماره نیز به سراغ هادی 
اخلاقی، مدیرعامل بانک تجارت رفتیم و به عملکرد دوساله او در این بانک و تغییر و تحولاتی که 
در این مدت ایجاد شده، پرداختیم. بانک تجارت که سالیان متمادی بر مشتریان بزرگ و سازمانی 
تمرکز داشت، بر آن شده همزمان با ارائه خدمت به مشتریان سازمانی، نیازهای خرد آنها را نیز 
شناسایی و پوشش دهد؛ در حقیقت اخلاقی سعی دارد با ارائه خدمات جدید و نوآورانه، گروه های 

متنوعی از مشتریان بانک را در کانون توجه قرار دهد.

باشگاه
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هادی اخلاقی، مدیرعامل بانک تجارت درباره بقای سازمان ها و همگام شدن با موج تغییرات می گوید

 پذیرش نوآوری 
گریزناپذیر است

مینا حاجی
سردبیر

عکس: حامد خورشیدی
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گفت وگوی 
ماه

  تحکیــم بانکــداری شــرکتی و حرکــت بــه ســمت 
بانکداری جامع

هادی اخلاقی، دو سالی است که در سمت مدیرعاملی 
بانــک تجــارت فعالیــت می کنــد. او دربــاره وضعیــت 
کنونی، برنامه های گذشــته و آتی بانک تجارت توضیح 
می دهد کــه طی این دو ســال صورت های مالــی بانک و 
آمار و ارقام موجود، جهت گیری و عملکرد جدید شان را 
به خوبی نشان می دهد: »هر صحبتی که مطرح می کنم، 
مبتنی بر صورت های مالی بانک است؛ چراکه معتقد 
هســتم جهت گیری ما بایــد در مقام عمل نمــود یابد و 
این ادعا را به اثبات رســاند که در مســیری درست قدم 

برداشته ایم.«
بانک تجارت، از زمــان ادغام تاکنون، بیش از 43 ســال 
قدمــت دارد و قبــل از آن نیــز به عنــوان بانــک بازرگانی 
فعالیت می کرد؛ یعنی تقریباً 72 سال از زمان تشکیل 
ایــن بانــک می گــذرد. بــه عقیــده اخلاقــی، بســیاری از 
ظرفیت هــای فراینــدی و نرم افــزاری ایــن بانــک بــر 
زیرســاخت هایی اســتوار هســتند که از 73 ســال قبل 
تاکنــون به تدریج شــکل گرفته و اکنــون، مدیــران بانک 
تجارت، بــه اصــلاح و ارتقای آنهــا یا طراحــی جایگزین 
مناسب می پردازند. اخلاقی با بیان اینکه برای بررسی 
عملکرد این بانک 73ســاله، طی دو ســال گذشته باید 
ابتــدا گروه مشــتریان و مخاطبــان و طیــف خدمات آن 
مورد بررســی قــرار می گرفــت، می گویــد: »بانــک در دو 
ســال گذشــته، 1355 شــعبه داشــت و تمــام خدمــات 
خود را مبتنی بر شــعب ارائه مــی داد. اینجا یک بانک 
جامــع اســت کــه گروه هــای مختلفــی از مشــتریان را 
تحت پوشــش خدمات متنوع درمی آورد. یــک گروه از 
مشــتریان ما کســب وکارهای بزرگ هســتند کــه به نام 
شــرکتی )Corporate( خوانــده می شــوند و بــا گردش 
مالی و زیرمجموعه های گسترده، در حوزه کسب وکاری 
یا زنجیره ارزش مشخصی فعالیت می کنند. یکی دیگر 
از گروه های مشتریان مان را مخاطبان حقوقی تشکیل 
می دهنــد کــه مشــتریان تجــاری خوانــده می شــوند و 
عمومــاً فعالیت هــای بین المللــی دارنــد. بخش ســوم، 
کسب وکارهای کوچکی هستند که 5 الی 10 نفر پرسنل 
دارنــد یــا صاحبــان اصنــاف و حِــرفَ مختلف به شــمار 
می رونــد و ماهیــت فعالیت آنهــا از جنس »کاســبی« 
است. بخش آخر مشتریان بانک را اشخاص حقیقی 
تشکیل می دهند که بانکداری خرد را مطالبه می کنند.«

بانک تجارت در تمام ســال های فعالیت خود همواره کســب وکارها را مخاطب قرار داده و 
تمرکز خود را بر شرکت های بزرگ گذاشــته اســت؛ در واقع یک بانک B2B بوده و به گفته 
اخلاقی نیز مرور صورت های مالی این بانک نشان می دهد که قریب به 60 درصد از حجم 
عملکرد بانک تجارت را مشتریان حقوقی تشکیل می دادند. او با بیان این موضوع می گوید: 
»آن سر طیف هم مشتریان حقیقی و خرد هســتند که با وجود تعداد بسیار زیاد ایشان 
حدود 40 درصد از حجم رابطه با بانک را شامل می شوند؛ در حالی که از یک بانک با 1355 
شعبه انتظار متفاوتی وجود دارد و قاعدتاً آمار مشتریان خرد باید پررنگ تر و بزرگ تر باشد. 
تا دو سال قبل، عمده فعالیت های بانک تجارت در تعداد محدودی از شعب متمرکز بود. 
من متوجه شدم کمتر از 200 شــعبه ما بخش عمده فعالیت های بانک را بر عهده دارند و 
1100 شعبه، یعنی بیش از 90 درصد شعب، می بایست فعالیت بیشتری داشته و حجم 
کسب وکار خود را در جغرافیای محل فعالیت خود گسترش دهند. محصولاتی که ما به گروه 
مخاطبان ارائه می دادیم، تنوع مناسبی نداشت. مشتریان بزرگ همواره محصول سفارشی 
 )Customize( و ویژه خــود را مطالبه می کنند؛ برای هــر کدام از مشــتریان باید محصــول
خودشــان را ارائه دهیم؛ ولی هرچه به ســمت لایه های پایین تــر می رویم، خدمــات انبوه و 
همگانی مدنظر قرار می گیرد. تنوع محصولات بانک تا دو سال قبل همواره برای مشتریان 
بزرگ تنظیم شــده بود؛ از ال ســی و ال جی یــا همان ضمانت نامــه گرفته تــا دیگر خدمات 
اعتباری که در بازار ســرمایه تحت عنوان »انتشــار اوراق« یا فعالیت های مشابه شناخته 
می شوند. در زمینه بانکداری تجاری و خرد، تنوع محصولات بانک محدود بود؛ زیرا عمده 

توجه خود را بر آن بخشی گذاشته بودیم که DNA بانک بر آن سوار است.«

  بانکداری شخصی؛ در کانون توجه

اخلاقی، اولویت خود را از زمان مدیرعاملی بانک تجارت بر گسترش و توسعه خدمات متنوع 
برای تمام گروه های مشتریان ذکر می کند. به عقیده او، تمرکز بر مشتریان بزرگ، آنها را با 
»ریسک تمرکز« مواجه می ساخت. اخلاقی در توضیح این موضوع می گوید: »وقتی تعداد 
مشــتریان اصلی بانک فقط 196 عدد باشــد و همه آنها در کمتر از 100 شــعبه ما خدمت 
بگیرند، ریســک های متعددی پیش روی بانک قرار می گیرد. در نتیجه برای هدف گذاری 
گروه های مختلف مشــتریان به تعریف محصــولات جدید نیاز داشــتیم. در ســال 1400، 
بانکداری شخصی را که تابه حال مورد غفلت واقع شده بود، با شکل دادن به یک معاونت 
جدید، در کانون توجه قرار دادیم. قبلاً یک معاونت کســب وکار داشتیم که اکنون فعال تر 
شــده و یک معاونت بانکداری شــخصی نیز در کنار آن قرار گرفته تا برنامه های جدیدی را 
آغاز کنند. شناسایی و سازمان دهی نیاز مشــتریان خرد و تولید محصولات مناسب جزء 
اهداف ماست که در دو سال گذشته تا حد زیادی موفق بود. بسته های ارزش کارنو مختص 
کارکنان شــرکت ها، بســته اکو وام با تنوع قابل توجه در محصولات اعتباری برای پوشش 
نیازهای تأمین مالی دسته های وسیع تری از مشتریان، BNPL و مساعده سازمانی و ارائه 
خدمات تمام دیجیتال در حوزه های تسهیلات، اعتبار، افتتاح حساب و خدمات کارت از 
دســتاوردهای به دســت آمده در بازه زمانی یک ســال از تمرکز بر حوزه بانکداری شخصی 

است.«
شکل گیری محصولات بانکداری خرد و جذب مشتریان جدید در دو سال گذشته، به معنای 
چشم پوشی و غفلت از مشتریان قدیمی نبوده است. اخلاقی با بیان این موضوع، توضیح 
می دهد که با تنوع بخشی به محصولات و خدمات جدید، جلب رضایت مشتریان دائم را 

بانک تجارت یکی از بانک های مهم و استراتژیک کشور است که در تمام ۷2 سال فعالیتش بر حوزه کسب وکارها متمرکز و در 
واقع یک بانک B2B بوده است؛ اما از سال گذشته این بانک در حوزه B2C نیز ورود کرده؛ موضوعی که بسیاری بر این عقیده 
هستند که با شروع کار هادی اخلاقی، به عنوان مدیرعامل این بانک و ترکیب مدیران ارشدی که او در این بانک گرد هم آورده، 
ترکیب طلایی ای برای بانک تجارت بعد از سال هاست و احتمالاً باید شاهد پیشگام شدن بانک تجارت در بسیاری از حوزه های 
نوآورانه باشیم. در واقع بانک تجارت که ســالیان متمادی بر مشتریان بزرگ و ســازمانی تمرکز داشت، بر آن شــده همزمان با ارائه خدمت به 
مشتریان سازمانی، نیازهای خرد آنها را نیز شناسایی و پوشش دهد؛ در حقیقت اخلاقی با ترکیب جدید مدیرانش در هیئت مدیره و شرکت های 
تابعه، سعی دارد با ارائه خدمات جدید و نوآورانه، گروه های متنوعی از مشتریان بانک را در کانون توجه قرار دهد. او که معتقد است زمین بازی 
در این صنعت تغییر کرده و اگر نتوانند همگام با تحولات پیش بروند، محکوم به فنا می شوند، بزرگ ترین چالش خود را تغییر چهارچوب ذهنی 
همکارانش نسبت به مسائل جدید و نوآوری ها ذکر می کند و بر این باور است که تنها راه بقای هر سازمان، از جمله بانک تجارت، استقبال از 
نوآوری و پذیرش آن خواهد بود. در گفت وگویی که با هادی اخلاقی، مدیرعامل بانک تجارت داشتیم، به عملکرد دوساله او در این بانک و تغییر 
و تحولاتی که در این مدت ایجاد شده، پرداختیم. همچنین برنامه هایی را که بانک تجارت در حوزه های فناورانه و نوآورانه دارد، جویا شدیم. در 

ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.
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کسب وکار

  برنامه های توسعه ای یک سال گذشته

حمزه آقابابایی، مدیرعامل پرداخت الکترونیک سپهر، 
برنامه های توســعه  ای این شــرکت را کــه از ابتدای ســال 
جاری صورت گرفته، شــامل چند فــاز می داند. به گفته 
او، در فاز نخســت تلاش شــد بــا بهبود زیرســاخت ها و 
سطح خدمت ارائه شده به مشتریان، اعتماد مشتریان 
را بازطراحی کنند: »با پایدار نگه داشتن سطح سرویس، 
می خواستیم مشتریان را به سمت اعتماد بیشتر سوق 
دهیم. در فاز بعدی به سمت توسعه بازار رفتیم تا سهم 
خود را ارتقا دهیم. اولین تمرکز ما بر تراکنش های اینترنتی 

بود. ابزارهای ما در این زمینه شــامل ســه بخش می شــود؛ ابزار پذیرش اینترنتی، موبایلی و 
کارت خوان. تا زمانی که مراحل تأمین مالی و افزایش سرمایه شرکت به نتیجه برسد، تمرکز 
خود را روی تراکنش های اینترنتی گذاشتیم. لازم به توضیح است که در این حوزه هم تعداد 
تراکنش ها و هم مبلغ آن برای ما دارای  اهمیت است. از حیث مبلغ تراکنش های اینترنتی 
در یک سال گذشته بیشترین نرخ رشد صنعت به ما اختصاص داشت و در هر دو شاخص 

تعداد و مبلغ تراکنش ها جهش قابل توجهی داشتیم.«
آقابابایی با بیان اینکــه کانون های تراکنــش اینترنتی را شناســایی و با آنها مذاکــره کرده اند، 
می گوید: »اگر به صورت نقطه به نقطه، تیرماه سال گذشته را نسبت به امسال مقایسه کنیم؛ 
سهم مبلغ تراکنش های اینترنتی پرداخت الکترونیک سپهر از 2/7 درصد در تیرماه سال 
گذشته به 11/47 درصد در تیرماه 1402 رســیده که نزدیک به 9 درصد رشــد را در یک سال 

گفت وگو با حمزه آقابابایی، مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سپهر 
درباره عملکرد یک ساله این شرکت و برنامه هایشان

ورود به عرصه نوآوری 
شرکت پرداخت الکترونیک سپهر در خردادماه 1401 تغییر مدیریتی را تجربه کرد و حمزه آقابابایی اکنون بیش از یک سال 
است که سکان مدیریتی این شرکت را در دست دارد. با آمدن تیم مدیریتی جدید به این شرکت، تغییراتی در رویکرد سازمان 
ایجاد شد که شامل تلاش برای بهبود سودآوری، افزایش درآمدها و رشد تعداد و مبلغ تراکنش های شرکت بود. در گفت وگویی 
با حمزه آقابابایی، مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سپهر به بررسی عملکرد یک ساله این شرکت، چالش ها و همچنین 
برنامه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدتی که  دارند، پرداختیم. با توجه به جایگاه فعلی سپهر از منظر سهم بازار مبلغ تراکنش ها، مدیران 
این مجموعه در تلاش هستند تا سهم مبلغی خود را از شبکه پرداخت توسعه دهند و در آینده ای نه چندان دور جزء چند شرکت برتر قرار بگیرند. 
طبق صحبت های آقابابایی توســعه بازار، بهبود مســتمر ســودآوری، خلق محصولات و خدمات جدید و نوآورانه، ســه هدف اصلی پرداخت 
الکترونیک سپهر تا پایان سال جاری هستند و در این راستا محصولاتی مانند BNPL، سرویس پرداخت های موردی و اعتباری، باشگاه مشتریان 
و پذیرندگان، پرداخت های اقساطی در قالب کارت اعتباری و... در آینده نزدیک به فهرست خدمات جدید این شرکت در دنیای صنعت پرداخت 

اضافه می شود. در ادامه مشروح گفت وگوی عصر تراکنش را با حمزه آقابابایی، مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سپهر می خوانید.
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  ورود به حوزه لندتک

مدیرعامل شرکت کیپا ابتدا درباره چگونگی ورودش 
به لندتک حوزه سلامت می گوید: »یکی از دوستانم 
در شــرکتی فعال بود که ارزیابی صنعت های درمانی 
و خســارت بیمه های تکمیلی را انجام می داد. در این 

شــرکت بیمه های تکمیلی خدمات خود به ویژه در حوزه دندان پزشکی را به این شرکت 
واگذار کرده بودند. حدود ســال های 1395-1394 بود که من به عنوان مدیر بازاریابی به 
این مجموعه پیوستم تا در توسعه شبکه مرکز دندان پزشــکی و بیمه های طرف قرارداد 
به آنهــا کمک کنم. ایــن نکتــه را باید مورد توجــه قرار دهید کــه در صنعت بیمــه، حوزه 
دندان پزشکی دارای ضریب خســارت بالایی اســت، چون معمولاً افراد از تمام ظرفیت 

گفت وگو با علیرضا شفیعی، مدیرعامل کیپا که می گوید به زودی از یک راهکار B2C رونمایی خواهند کرد

به دنبال سبک زندگی 
اعتباری هستیم

رضا امیرزاده

پول و اعتبار دو مفهوم قدیمی هستند که از گذشته تا امروز ارتباط نزدیکی با هم داشــته و دارند. اعتباری که افراد به واسطه 
رفتارهای مالــی خود به دســت می آورند، هنوز هــم بخش قابل توجهــی از بازارهــای مختلف را تشــکیل داده و پایه و اســاس 
قول وقرارهای بسیاری است. اگر در گذشــته اعتبار افراد صرفاً نزد کسانی بود که آنها را می شــناختند، در سال های اخیر و با 
پررنگ تر شدن فناوری دیجیتال این مفهوم نیز با تغییراتی همراه بوده و توانسته مرزهای محدود کننده گذشته را پشت سر 
بگذارد. امروز دیگر اعتبار افراد با سیستم های ثبت اطلاعات و یکپارچه شدن آنها در حال تبدیل شدن به سکه رایجی است که می توان آن را در 
بازارهای مختلف خرج کرد. در شرایطی که مهاجرت و اخذ پذیرش تحصیلی در کشورهای غربی از نظر بسیاری از افراد درست ترین انتخاب برای 
مسیر شغلی آینده بود، »علیرضا شفیعی« تصمیم به ماندن و راه اندازی شرکتی گرفت که امروز »کیپا« نام دارد و در زمینه لندتک در حوزه 
سلامت، فروشگاه های زنجیره ای و... فعال است. در گفت وگویی که با شفیعی داشتیم، به مسیری که کیپا تا به امروز طی کرده، پرداخته ایم و 

درباره برنامه های توسعه ای که داشتند، پرسیدیم. گزارشی از این گفت وگو را می توانید در ادامه بخوانید.

عکس: نسیم اعتمادی

کسب وکار
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که ما کار را آغــاز کردیم هنوز چیــزی به نام چک صیادی و ســفته به ایــن معنا وجود 
نداشت و از دید خیلی ها فروش اقساطی به صورت صددرصد جزء مطالبات غیرقابل 
وصول به شمار می آمد. با توجه به اینکه شرکت ما تازه تأسیس بود و پشتوانه مالی 
قدرتمندی نداشت به دنبال راهی بودیم که کمترین ریسک را برایمان داشته باشد. 
این راه برای ما ورود به فضای ســازمانی بود. همچنین ما به دنبــال این بودیم که افراد 
بیشــتری را درگیر این نوع خدمــات کنیم که از این منظر هم رفتن ســراغ ســازمان ها 
انتخاب بهتری بود. در آن ســال ها خدمات دندان پزشکی جزء حوزه های مورد علاقه 
مدیران رفاهی در ســازمان ها بود؛ برای اینکه بتوانند آن را برجســته کنند. در نتیجه 
رفتن به ســمت این فضــا از جنبه های تقاضــا، بازاریابی، ســرعت بازاریابــی و کنترل 

ریسک شرایط خوبی برای ما داشت.«
او ادامــه می دهد: »مــا برای افــراد پرونــده الکترونیک ســلامت تشــکیل می دادیم و 
خدمــات آنها را ثبــت و کنترل خســارت می کردیــم. یکی دیگــر از کارهایی کــه انجام 
می دادیــم گارانتی کردن خدمات درمانی ارائه شــده بود. مجموعــه تجربه هایی که در 

این حوزه داشــتیم در کنار فضای خدمات اقساطی و 
چشم اندازی که برای آن داشتیم باعث شد ما از آبان 
1397 تا شهریور 1398 از ســه مرکز دندان پزشکی به 
160 مرکز دندان پزشــکی در ســطح کشــور برســیم که 
سرعت رشد بسیار بالایی با اســتقبال گسترده بود. 
همچنین تا شهریور 1398 نیز 50 هزار نفر از خدمات 
دندان پزشــکی اقســاطی ما اســتفاده کــرده بودند که 
آمار قابــل توجهــی بود. ایــن رشــد ادامه داشــت تا با 
رخدادهای آبان 1398 روبه رو شــدیم و پــس از آن هم 

دوران کرونا آغاز شد.«

  کرونا؛ بحرانی که به فرصت تبدیل شد

کرونا بــا وجــود تلخی هایی که با خــود داشــت، اما به 
لحاظ کســب وکاری برآیند خوبی بــرای این مجموعه 
رقــم زد و آنهــا را بــا یــک چالش عجیــب مواجــه کرد. 
شــفیعی ضمــن بیــان ایــن صحبت هــا خاطرنشــان 
می کند: »تمرکز کسب وکار ما روی حوزه دندان پزشکی 
بود و به دلیــل کرونا صددرصــد مراکز دندان پزشــکی 
بســته شــدند. اما در عین حال چند اتفاق خوب هم 
افتاد؛ یکی از آنها این بود که فضای جامعه به سمت 
استفاده از خدمات دیجیتال رفت. ما در این دوره به 
سمت حوزه هایی رفتیم که می شد خدمات اعتباری 
را در آن ارائه داد و مردم نیز در آن شرایط می توانستند 
از آن اســتفاده کنند. دومین حوزه ای که ما به ســمت 
آن رفتیــم فروشــگاه های زنجیره ای بــود. خودمان هم 
این پیش بینی را نداشتیم که این اندازه در این زمینه 

از خدمات ما استقبال شود.«
او تأکید می کند: »مذاکره برای ورود به این فضا را قبل 
از کرونا شروع کرده بودیم و همه گیری موجب تسریع 
آن شد. »جامبو« اولین فروشگاهی بود که به ما برای 

فعال کردن امکان خرید اعتباری پاسخ مثبت داد. البته خود آنها هم احتمال بالایی 
برای موفقیت ایــن پروژه در نظــر نمی گرفتند و نگرانی هایی مانند تشــکیل صف و... 
داشتند. ما در فروردین 1399 اولین کیف پول اعتباری بودیم که خرید اعتباری را روی 
فروشــگاه جامبو فعال کردیم و اســتقبال از این حوزه با ســرعت عجیب متوسط 30 
درصد در ماه رشد داشت. شاید یکی از دلایل رشد بالای این نوع خرید کردن فرایند 

ساده و سریعی بود که برای آن در نظر گرفته بودیم.«

  ری برندینگ؛ از گلوریت به کیپا 

مجموعه کیپا در ابتدای فعالیت با نام گلوریت آغاز به کار کرده بود، اما پس از مدتی 
تصمیم بر این شد که مسیر را با نام دیگری ادامه دهد. علیرضا شفیعی، مدیرعامل 

کیپا در خصــوص دلایلی که باعث شــد این تغییــر را به 
وجود آورند، می گویــد: »ما با حوزه فروشــگاه زنجیره ای 
شــروع کردیم و به این نتیجه رســیدیم کــه بخش خرید 
اعتباری اقســاطی مان را می توانیم خیلی بزرگ تر کنیم، 
ولی ما به قدری توانسته بودیم در دندان پزشکی خدمات 
خوبی ارائــه دهیم که بســیاری از دندان پزشــکی ها از ما 

به عنوان بیمه گلوریت یاد می کردند.«
او ادامه می دهد: »کیپا را از مخفف کیف پول اعتباری یا 
الکترونیک ساختیم. با این ری برندینگ، با یک هویت، 
شــروع بــه ارائــه داســتان و چشــم انداز جدیــد خدمات 
اعتبــاری در همــه رســته ها کردیــم. در ایــن بــازه کار را با 
فروشــگاه جامبو آغاز کردیــم و پس از آن فروشــگاه های 
زنجیــره ای دیگــری نیز به مــا اضافــه شــدند و وارد حوزه 

پوشاک و... هم شدیم.«

  لندتک و اعتمادسازی در جامعه

شــفیعی بــا تأکید بــر اینکــه کیپــا را با یــک چشــم انداز 
بلندمدت و بــزرگ تعریف کردیــم و آن هم خلق ســبک 
زندگی اعتباری اســت، اضافــه می کند: »نگاه مــا صرفاً 
معطــوف بــه خریــد اعتبــاری نیســت و اعتقــاد داریــم 
بــرای شــکل گرفتن فضــای اعتبــاری بایــد بتوانیــم یــک 
ســبک زندگــی اعتبــاری بســازیم. زمانــی کــه ما بــه این 
فضا پا گذاشــتیم بحث هایــی مانند رتبه بندی، ســوابق 
اعتباری و ســوابق چــک به این شــکل وجود نداشــت یا 
مصطلح نشــده بــود. ما نگاه مــان این بــود که اگــر فردی 
روزی خواست برای مثال خانه اش را به کسی اجاره دهد، 
بتواند با گرفتن یک استعلام متوجه شود که آیا این فرد 

برای بازپرداخت اجاره معتبر است یا خیر.«
او باور دارد: »وقتی درباره سبک زندگی اعتباری صحبت 
می کنیم، پشــت آن تعریف دیگری به نام سبک زندگی 
مبتنی بر اعتماد وجود دارد. در واقع ما داریم در دل این 
اعتبار نوعی اعتمادسازی می کنیم. در کشورهای دیگر 
بســیاری از کســب وکارها مبتنــی بــر این ســبک زندگی 
اعتباری و سرمایه اجتماعی ساخته شده  اند، ولی ما در 

ایران هنوز چنین چیزی نداریم.«

  لندتک؛ راهکاری برای افزایش قدرت خرید مردم

علیرضــا شــفیعی، مدیرعامــل کیپا دربــاره حضــور این 
شــرکت در حوزه ارائه خدمات خرید اقســاطی در حوزه 
کالاهــای دیجیتــال و لوازم خانگــی بیان می کنــد: »پس 
از دوران کرونــا مــا جهــش خوبــی در حجــم مخاطــب و 
شبکه فروشــگاهی داشــتیم و توانســتیم خدمات خود 
را گســترش دهیم. همچنین ســازمان های بیشــتری به 
ما اضافه شدند. همه اینها به واسطه پایان کرونا نبود و 
تورم ناخواســته ای که اتفاق افتاد و کاهش قدرت خرید 
مردم یک محرک جــدی برای کل صنعت لند تک شــد. 
یکــی از اتفاق های دیگری کــه موازی آن افتاد، جلســات 
متعددی بود که با بانک ها داشــتیم. پــس از نامه بانک 
مرکزی مبنی بر منع لیزینگ ها از همکاری با لند تک ها، 
بانک ها به این فضــا ورود کردند که این ورود باعث شــد 
برخی حوزه های جدید که نیازمند تأمین مالی بودند باز 
شوند؛ برای مثال لوازم دیجیتال و لوازم خانگی از جمله 

این حوزه ها بودند.«

وقتی درباره 
سبک زندگی اعتباری 
صحبت می کنیم، 
پشت آن تعریف 
دیگری به نام سبک 
زندگی مبتنی بر 
اعتماد وجود دارد. 
در واقع ما داریم 
در دل این اعتبار 
نوعی اعتمادسازی 
می کنیم. در 
کشورهای 
دیگر بسیاری از 
کسب وکارها مبتنی 
بر این سبک زندگی 
اعتباری و سرمایه 
اجتماعی ساخته 
شده  اند، ولی ما در 
ایران هنوز چنین 
چیزی نداریم

کسب وکار
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و

  دیر شروع کردیم، اما به سرعت پیش رفتیم

سامان بیرقی، رئیس هیئت مدیره اوام پی فینکس ابتدا 
درباره شــروع کار این صرافی صحبت می کند. به گفته 
او، درست است که اوام پی فینکس دیرتر از رقبای خود 
شروع به کار کرده، اما توانسته سرعت رشد خوبی را در 
سال های فعالیتش تجربه کند. او می گوید: »از روزی که 
در اوام پی فینکس کار را شروع کردیم، تاکنون چند نکته 

برای ما وجود داشته است. ما نسبت به ســایر رقبا، دیرتر این کار را شروع کردیم. به عنوان 
مثال همکاران ما در این حوزه از سال 1396 یا اواخر 1395 وارد این بازار شدند، ولی ما از پایان 
ســال 1399 کار خود را شــروع کردیم. اتفاقی کــه از روز اول تاکنون افتاده این اســت که ما به 
حوزه توسعه و زیرساخت توجه بسیار ویژه ای داشتیم. اگر بخواهم گزارشی از اتفاقاتی که 
در سال های اخیر افتاده، بدهم این است که ما در بحث امنیت تمرکز زیادی داشتیم و نقاط 
ضعف و قوت خودمان را نسبت به مارکت و سایر رقبا و حداقل هایی که یک صرافی احتیاج 

دارد به عنوان یک پلتفرم مالی داشته باشد، بررسی و استانداردهای لازم را رعایت کردیم.«

در گفت وگو با سامان بیرقی، رئیس هیئت مدیره صرافی اوام پی فینکس درباره وضعیت رگولاتوری حوزه 
رمزارز در کشور مطرح شد

به مشارکت حاکمیت 
بخش خصوصی نیاز داریم

مهسا نجاتی

صرافی ارز دیجیتال اوام پی فینکس، اواخر سال 13۹۹ فعالیت خود را شروع کرد و با اینکه دیرتر از سایر رقبای خود وارد این بازار 
شد، اما تاکنون مسیر رشد خوبی را طی کرده و همچنان به طور مصمم در این راستا قدم برمی دارد. صرافی ارز دیجیتال اوام پی 
فینکس بستری برای مبادلات انواع رمزارزهاست که خدماتی چون بازار آزمایشی )دمو( را برای کاربران خود فراهم کرده و دارای 
انــواع بازارهــا به صــورت ریالــی و تتــری اســت. در حــال حاضــر نیــز بیــش از 100 متخصــص در حــوزه بلاکچیــن، آمــوزش، 
دیجیتال مارکتینگ و پشتیبانی در مجموعه اوام پی فینکس مشغول به فعالیت هستند و در تلاش اند تا سهم بازار خود را با وجود رقبای بزرگی 
که دارند، افزایش دهند. در گفت وگویی که با سامان بیرقی، رئیس هیئت مدیره و مؤسس این صرافی داشتیم، علاوه بر اینکه به فعالیت های 
این شرکت پرداختیم، وضعیت رگولاتوری حوزه رمزارز در کشور را نیز بررسی کردیم. به گفته بیرقی، رقابت جزء برنامه های جدی آنهاست و در 
این زمینه نیز به طور مصمم پیش می روند. او بر این عقیده است که رگولاتوری این حوزه در کشور صرفاً به تعامل بین بخش خصوصی و حاکمیت 

بستگی دارد و لازم است تا فعالان این حوزه نقش صنفی پررنگ تری را بازی کنند. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

کسب وکار

عکس: نسیم اعتمادی
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فناور ی های مالی ایران

طبق صحبت های بیرقی، اوام پی فینکس به مقوله امنیت توجه ویژه ای دارد و در این راستا 
تیم SOC مستقر و دائمی دارند: »در بحث امنیت می توانم بگویم که یک تیم پیشرو هستیم. 
تاکنون هم خوشبختانه برای صرافی ما اتفاقی نیفتاده است. اما متأسفانه امروزه در برخی 
صرافی های داخلی شــاهد هک و نشــت اطلاعات و بدتر از آن، هک در فضای دیتابیســی 
صرافی ها هستیم که به راحتی می تواند ناامنی را برای کاربران ایجاد کند. ما به این موضوع 
اهمیت زیادی داده ایم و سعی داریم مسیر درستی را در زمینه امنیت طی کنیم. نکته دیگر، 
ساختار فنی خود صرافی است که ما در این زمینه نیز طی این سال ها سعی کرده ایم خود را 
به استانداردهای جهانی نزدیک کنیم. در حال حاضر در حال انجام پروژه  میکروسرویسی 
هستیم که به طور آنی نیاز کاربران را برطرف می کند. این محصول بسیار محصول پیچیده ای 
بوده و روی مقیاس های بالا در همه شرایط می تواند کمک کننده باشــد. نزدیک به دو سال 
است که در حال کار روی این محصول هســتیم و آپدیت های لازم را به صورت مداوم انجام 
می دهیم و با توجه به اینکه رگولاتوری مشخصی در این حوزه وجود ندارد، سعی داریم مواردی 

را که نیاز است، مدام اضافه کنیم.«

  هدف؛ ارائه خدمات بهتر

بیرقی با بیان اینکه رقابت جــزء برنامه های جدی ایــن صرافی در بازار اســت، می گوید: »در 
مسئله تعامل مالی که با کاربر وجود دارد، ما می توانستیم رویه سودآورتری را در پیش بگیریم، 
اما هزینه های بیشتری را متحمل شدیم تا بتوانیم خدمات بهتری را ارائه دهیم. درست است 
که ما رقبای قدیمی تری داریم، اما نگاه ما این است که پیشی گرفتن از این دوستان کار سختی 
نیست. رقابت جزء برنامه های جدی ماست و ما در این زمینه به طور مصمم پیش می رویم. 
با این حال، متأسفانه در کامیونیتی ما هیچ گونه اتحاد و همبستگی بین شرکت های همکار 
وجود ندارد؛ از ایــن رو حاکمیت نیز نمی تواند تصمیم درســتی در این حوزه بگیــرد. در این 
قسمت نیز ما از جهات مختلف در حال کمک به حاکمیت هستیم تا موضوع رگولاتوری و 
امنیت بیشتر برای صرافی ها فراهم شود. صرافی های خارجی جای امنی برای کاربران ایرانی 
نیستند و در تلاش هستیم تا با قانون گذاری درستی که می شود برای این حوزه در کشور اتفاق 

بیفتد، امنیت و اعتماد لازم برای صرافی های داخلی نیز فراهم شود.«

  ضرورت تعامل بخش خصوصی و حاکمیت

بیرقی ســپس درباره وضعیت رگولاتوری حوزه رمزارز در کشور صحبت می کند. به عقیده 
او، بخشــی از این نقطه خاکســتری که آنها در ســال های اخیر ســپری می کننــد، مربوط به 
سهل انگاری حاکمیت اســت، اما بخش عمده آن عدم همبســتگی و عدم نگاه مشترک و 
خالی از منافع شــخصی در انجمن های مختلف و این کامیونیتی اســت. او در توضیح این 
موضوع می گوید: »امروز، هر کسی به فکر کسب وکار خودش است و به این فکر نمی کند که 
این حوزه کودک نوپایی است که وارد ایران شده و چند سال است که دارد بدون شناسنامه 
زندگی می کند و ما هم برای آن تلاش خاصی نمی کنیم و منتظریم ببینیم که حاکمیت چه 
اقدامی برای آن انجام می دهد. پس به نظر من، همه چیز از خود ما شروع می شود و با توجه به 
تلاشی که خود من دارم، فکر می کنم حاکمیت مشتاق است که به آن کمک کنیم تا این حوزه 
به یک نظم و سامان دهی برسد. در نتیجه تعامل بین بخش خصوصی و حاکمیت باید در 

اکوسیستم رمزارز کشور نیز پررنگ تر شود.«
بیرقی بــر این عقیده اســت که امــروز، حاکمیت به رگولاتــوری حــوزه رمزارزها تمایــل دارد و 
می خواهد که این حوزه به سروسامان برسد و ادامه می دهد: »اما انگشت ما مدام به سمت 
حاکمیت اســت. به نظر من، همان اندازه که به عنوان بخش خصوصی از حاکمیت انتظار 
داریم تکلیف مان روشن شود، از طرف دیگر در این کامیونیتی نیاز به اتحاد و یکپارچگی نیز 
وجود دارد. از انجمن صنفی گرفته تا انجمن فین تک و انجمن بلاکچین باید در این راســتا 
اتحاد و هماهنگی داشــته باشــند. امروزه، حاکمیت آمادگــی لازم را دارد که این حــوزه را به 

سامان دهی برساند و به سرانجام رسیدنش به همت فعالان این حوزه برمی گردد.«

  در تلاش برای نگهداشت نیروی انسانی

رئیس هیئت مدیره اوام پی فینکس سپس درباره چالش هایی که از جنس نگهداشت نیروی 
انســانی دارند، صحبت می کند. او در این خصوص این طور توضیح می دهــد: »در صرافی 
اوام پی فینکس، هر روز یک تیم بزرگ به توسعه آن فکر می کند )چه از لحاظ زیرساختی و چه 
از لحاظ امنیتی(. اتفاق بدی که برای ما در این مدت افتاده، این است که تعداد بسیار زیادی 
از نیروهای حرفه ای ما به تازگی از ایران رفته اند. بسیاری از شرکت ها همچون ما با این مسئله 

روبه رو هســتند و از لحاظ جــذب نیرو و منابع انســانی 
در ایران بحــران وجــود دارد. ما با همــه تلاش هایمان در 
بخش نیروی انســانی باز هم نگاه راه حلی بــه آن داریم، 
نه نگاه قربانی شدن. ما به خاطر از دست دادن نیروهای 
قدیمی خود ناراحت می شــویم و در تلاش هســتیم که 
برای چنین مســائلی راه حل پیدا کنیم. به همین خاطر 
در تلاش هســتیم تا امکانات بهتری را بــه کارکنان خود 
ارائه دهیم تا آنهــا فکر رفتن به ذهن شــان خطور نکند. 
مســئله ای که در اوام  پی فینکس جریان دارد این است 
که افراد احساس تعلق داشته باشند.« او به چالش های 
دیگری که در مدت فعالیت خود با آن روبه رو شدند نیز 
اشاره می کند و می گوید: »اگر از طرف حاکمیتی بخواهم 
بگویــم، زمانــی درگاه هــا را می بســتند و در ایــن زمینــه 
صلبــی  رفتار می شــد. این موضــوع یکــی از چالش ها و 
استرس هایی بود که داشتیم. بیشترین چالشی که در 
این مدت تجربه کردیم نیز به زمانی که وارد بازار شدیم، 
برمی گردد که سرعت رشد اطلاعات ما بسیار بالا بود و 
فکر نمی کردیم به این شکل پیش برویم، اما با توجه به 
اهدافی که برای اوام پی فینکس مشــخص کرده بودیم، 
متوجه شدیم که این موضوع نیاز به انرژی، زمان و هزینه 
متفاوتــی دارد. چالش هایی که تجربه کردیم بیشــتر از 
جنس رشد بوده و به فکر این بودیم که چه کاری برای بهتر 
شدن باید انجام دهیم. البته چالش های درون سازمانی 
نیز داشتیم و به این می اندیشیدیم که چگونه نیروی کار 
بهتری را تربیت کنیم و مدیریت کــردن این موضوع کار 
ساده ای نبود. همچنین از زمانی که تعداد نیروی کار ما 
بالا رفته، با چالش های گونه گون  تری مواجه هســتیم و 
تلاش می کنیم راه حل های بهتری را برایشان پیدا کنیم.«

  همه موافق رگولاتوری نیستند

بیرقی آینده روشــنی را برای حوزه رمزارز کشــور متصور 
اســت، اما می گویــد: »با این حــال نمی توانــم بگویم که 
رگوله شــدن ایــن حــوزه می تواند بــه همه فعــالان کمک 
کند یا خیر؛ کمااینکه ممکن اســت همه فعــالان نیز با 
این موضوع موافق نباشــند. من به نوبه خود، تا به امروز 
هر کمکی را که می توانســتم در این زمینه انجــام دهم، 
انجام داده ام. من در انجمن فین تک و انجمن بلا کچین 
عضو هســتم و جزء هیئت مؤســس انجمــن بلاکچین 
خراسان نیز هستم و در تمام این انجمن ها سعی دارم به 
حاکمیت کمک کنم، اما آن اتحاد لازم بین همه ما وجود 
ندارد. همه صرافی ها کار خودشــان را انجام می دهند و 
به صورت صنفی به این حــوزه نگاه نمی کننــد. در حال 
حاضر، انجمن فین تک در این حــوزه تلاش های زیادی 
را انجام می دهد. ما هم برای این اکوسیستم جوان باید 
تلاش های لازم را انجام دهیم.« او می گوید که نگاه شان به 
این حوزه بسیار امیدوارانه است: »ما به حواشی توجهی 
نمی کنیم و تمرکزمان صرفاً به سمت هدف و مقصدمان 
است و تأسفی که امروز دارم، علاوه بر نبود یک اتحاد در 
اکوسیستم رمزارز کشور، به از دست دادن نیروهای ماهر 
این حوزه و فرار مغزها نیز برمی گردد. امیدوارم به عنوان 
بخش خصوصی بتوانیم شــرایطی را فراهم آوریم که با 
حمایت رگولاتور، از خروج نیروهای متخصص و نخبگان 

این حوزه جلوگیری کنیم.«
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همراه کارت یکی از بازیگران اصلی حوزه پرداخت است که اخیراً تغییر مدیریتی را تجربه کرده و محمد رشیدی مدیرعاملی و 
نایب رئیسی آن را بر عهده گرفته است. اصلی ترین اولویت رشیدی در مسیر جدید همراه کارت بهبود تجربه کاربری است. 
آن طور که او می گوید، همراه کارت با 21 میلیون نصب، قرار است همزمان با بهبود زیرساخت های خود، به بازارهای جدیدی وارد 
شود و از یک اپ پرداختی بودن فراتر رود و حتی به  فرابورس وارد شود. در ادامه گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش را با محمد 

رشیدی، مدیرعامل جدید همراه کارت درباره برنامه های تیم مدیریتی جدید می خوانید.

محمد رشیدی، مدیرعامل جدید همراه کارت از استراتژی های پیش رو این شرکت می گوید

اولویت مان بهبود 
تجربه کاربری است

  عبور از بازار های سوخته

بــا توجه بــه صحبت هــای محمــد رشــیدی، مدیرعامل 
جدید همراه کارت، این اپلیکیشن در سال  های فعالیتش 
توانسته بدون هزینه مارکتینگ، کاربران زیادی از جمله 
کاربران آیفــون را به خود جــذب و با افزایش ســهم بازار، 
به ســرعت به یکی از بازیگــران اصلی بازار تبدیل شــود. 
او معتقد اســت با وجود رشــد مســتمر همــراه کارت در 
بعضی بخش های اصلی و رسیدن شرکت به جایگاه دوم، 
خدمات همراه کارت بــا نیازهای بازار و مخاطب همســو 
نبوده و  به  مرور زمان روند رشد به وضعیتی معمول رسیده 
است: »در همین راستا در دوره جدید مدیریتی به دنبال 
ایجاد تغییر در هسته اصلی همراه کارت و افزایش سهم 

بازار جدی هستیم.«
رشــیدی، فــروش شــارژ و بســته اینترنــت را بازارهــای 
ســوخته ای می داند که همــراه کارت نمی خواهــد بر آنها 

متمرکز شود. او در این خصوص می گوید: »در خدمات معمول با سایر بازیگران اصلی وارد 
رقابت نمی شویم. در واقع سرمایه و منابع شرکت به بازارهای جدید اختصاص پیدا می کند 
و به زودی اخبار جدیدی از خدمات و بازارهای جدید همراه کارت با رویکرد پایداری و افزایش 

کیفیت سرویس ها منتشر می شود.«
همراه کارت در حال حاضر 21 میلیون نصب دارد و بنا بر گفته های رشیدی، این موضوع یعنی 
در بازه های متفاوت 21 میلیون نفر استفاده از همراه کارت را تجربه کرده اند. در همین راستا 
اولین اولویت همراه کارت بهبود تجربه کاربری به واسطه افزایش کیفیت زیرساخت هاست. 
او با بیان اینکه بانک آینده و شرکای تجاری همراه کارت، پشتوانه شرکت در مسیر همسو شدن 
با وضعیت اقتصادی ایران هستند،  می گوید: »به این واسطه ســرویس هایی را با رویکردی 
نوآورانه طراحی کرده ایم تا هم تجربه کاربری خوبی را رقم بزنیم و هم پاسخگوی نیازهای مردم 
جامعه در سطوح گوناگون باشــیم.« او معتقد اســت همراه کارت به  واســطه تجربه کاربری 
بسیار خوبی که داشــته، به جایگاه کنونی خود رسیده و به همین دلیل توسعه این موضوع 
برای همراه کارت اولویت درستی است: »تنوع سرویس در اکوسیستم فین تکی ایران ظرفیت 
مشخصی دارد و نمی شود به افزایش ظرفیت آن اتکا کرد. لزوم توسعه  پایدار؛ ایجاد بازارهای 

جدید و تجربه  متفاوت در استفاده از خدمات است.«

غزل یگانگی
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گفت وگویی با فرهاد اینالویی درباره  زندگی شخصی و حرفه ای اش و مسیری که تاکنون طی کرده

یک بانکدار 
دیجیتال

فرهاد اینالویی متولد خردادماه 134۸ در اصفهان و دارای مدرک کارشناسی مهندسی کامپیوتر از دانشگاه صنعتی اصفهان، 
کارشناسی ارشد اقتصاد از دانشــگاه علامه و دکترای حرفه ای اقتصاد کســب و کار از دانشگاه تهران اســت. فردی که مسیر 
شغلی اش از کارخانه خودروسازی سایپا دیزل شروع و به شبکه بانکی کشور ختم شده و به گفته خودش نقش مهمی در توسعه 
بانک پارسیان و دیجیتالی کردن بانک ایران زمین داشته اســت. او در تمام طول فعالیت حرفه ای اش معتقد بوده که در هیچ 
مجموعه ای نباید بیشتر از پنج سال حضور داشته باشد؛ چراکه به نظرش یک جا ماندن، کرختی می آورد و او آدمی است که می خواهد در مسیر 
یادگیری باقی بماند. آخرین سمت شغلی که اینالویی در صنعت بانکی کشور داشته نیز معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین بوده که بعد 
از گذشت هفت سال فعالیت، در شهریورماه سال جاری از این سمت بیرون آمده تا بتواند فعالیت های جدید دیگری را تجربه کند. به اعتقاد 
اینالویی، مدیران باید یاد بگیرند که با کارمندان شان دور یک میز گرد بنشینند؛ کاری که او نامش را »تجربه میزگرد« گذاشته  و بر این عقیده است 

که باید جسارت حرف زدن را در کارمندان یک مجموعه به وجود آورد. در ادامه روایت زندگی شخصی و حرفه ای او را می خوانید.

نیلوفر نادری

عکس: نسیم اعتمادی

پروفایل



خلئی به نام 
امنیت اطلاعات 

در سازمان ها

پرونده تنظیم گری این شماره از عصر تراکنش را به موضوع هک هایی که اخیراً در صنعت 
فناوری های مالی کشــور اتفاق افتاده، لزوم ارتقای امنیت سایبری سازمان های دولتی 
و خصوصی و همچنین وضعیت صنعت بانکی و پرداخت کشــور از نظر امنیت ســایبری 
اختصاص داده ایم. فعالان و کارشناسان بر این باورند که صنعت بانکی و پرداخت کشور 
در مقایسه با سایر صنایع به لحاظ امنیت ســایبری در وضعیت بهتری به  سر می برند؛ با 
این وجود هنوز هم جای کار زیادی جهت افزایش و ارتقای سطح امنیت این صنایع وجود 
دارد. به باور آنها برای ارتقای سطح امنیت سایبری در کشور، نیازمند قوانینی هستیم که 
در زمینه حفاظت از داده ها و اطلاعات کاربران، ضمانت اجرایی کافی را داشته باشند و در 
عین حال مانعی برای پیاده سازی روش های نوآورانه نباشند. در صفحات پیش رو علاوه بر 
اینکه روایتی از اتفاقات اخیر داشتیم، در گفت وگو با کارشناسان به نقش واحد امنیت در 

این صنایع نیز پرداختیم.

تنظیمگری
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روند هک شش سازمان دولتی و خصوصی در شهریورماه بررسی شد

ترکش فیلترینگ 
بر امنیت اطلاعات

شهریورماه 1402، ماه هک و نشــت اطلاعات ســازمان های دولتی و خصوصی بود. در این ماه، اپلیکیشن به نما، اپلیکیشن 
هف هشتاد، 1۸ شرکت بیمه، تپسی، سازمان ثبت احوال و وزارت علوم هک شدند و هکرها ادعا کردند که به اطلاعات کاربران 
این سازمان ها دسترســی دارند. مســئولان در حالی که نشــت اطلاعات را تکذیب کردند، تاکنون توضیحی درباره چگونگی 
دسترسی هکرها به اطلاعات، سرنوشت اطلاعات منتشرشده و اقدامات انجام شده برای ارتقای امنیت ارائه نداده اند. به همین 
منظور، در این گزارش، ضمن مرور هک های صورت گرفته در شهریورماه، گمانه زنی های کارشناسان از نحوه دسترسی هکرها به اطلاعات تپسی، 
شرکت های بیمه، وزارت علوم و سازمان ثبت  احوال بررسی شده است. همچنین، سعید سوزنگر، کارشناس امینت سایبری و محمدجعفر 
نعناکار، حقوقدان درباره ابعاد فنی و حقوقی هک های اخیر صحبت کردند. نعناکار در این گفت وگو ضمن تأکید بر وجود سازوکارهای حقوقی 
و قانونی برای پیگیری قضایی هک های اخیر، از لزوم ورود دادستانی به هک های شهریورماه و پیگیری حقوق شهروندان گفت. طبق گفته سوزنگر 
نیز، اکثر پروتکل های ایمن سازی و رمزنگاری برای ارتباطات و اتصال به شبکه به دلیل فیلترینگ دچار اختلال هستند و ایران به دلیل ناامنی و 

پیچیدگی در شبکه، به کلکسیونی از ابزارهای خوشایند برای هکرها تبدیل شده است.

مهسا طاعتی
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سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

مدیران امنیت شرکت های بانکی و پرداخت کشور از نقش واحد امنیت در این صنایع می گویند

بندبازی 

شرایط توفانی
پارادایم های بانکداری و پرداخت در سراسر جهان تغییر کرده و این چرخش پارادایمی به سمت وسویی رفته که شاهد گذار از 
شیوه های سنتی انجام امور بانکی و پرداخت به شیوه های مدرن و دیجیتال هستیم. در این پارادایم جدید، حفاظت از داده های 
مشتریان و ایجاد بستری امن برای انجام امور مالی  آنها یکی از مسائل اساسی و چالش برانگیزی است که همواره مورد بحث 
و بررسی متخصصان امنیت شبکه بوده است. به عقیده فعالان این حوزه، نظام بانکی و پرداخت هر کشوری یکی از مهم ترین 
و حساس ترین نقاط بدنه اقتصاد آن کشور است که اگر با بحران امنیت مواجه شود، می تواند علاوه بر از بین بردن منابع مالی اشخاص درگیر 
در شبکه، باعث ایجاد بحران های امنیتی ملی و کشوری نیز شود. آنها بر این باورند که وضعیت امنیت در این دو صنعت در مقایسه با صنایع 
دیگر به مراتب بهتر است و آن رویکردهای قدیمی که پرداختن به امنیت را گذاشتن هزینه اضافه روی دست سازما ن ها می پنداشت، تغییر کرده  
و نسل جدید مدیرانی که روی کار آمده اند، توسعه امنیت سیســتم ها را به  منزله جلوگیری از اتفاقات احتمالی و ناگوار آینده و پس انداز برای 
حفظ آبرو و جایگاه شرکت ها می دانند و به همین دلیل است که باید به آینده توسعه امنیت سایبری در صنایع مختلف، از جمله صنعت بانکی 
و پرداخت کشور امیدوار بود. در ادامه با حمیدرضا ولی زاده، مدیر دپارتمان امنیت شرکت پیشرو فناوری اطلاعات رادین؛ پویا پوراعظم، رئیس 
اداره ریسک و تطبیق بانکداری دیجیتال بانک خاورمیانه و هاشم راز، مدیر امنیت پرداخت الکترونیک پاسارگاد درباره وضعیت کنونی و آینده 

امنیت سایبری در صنعت بانکی و پرداخت کشور گفت وگویی داشتیم که در ادامه آن را می خوانید.

در

سهم خود در توسعه امنیت ســایبری را بر عهده بگیرد. 
شــرکت های خصوصی موتــور محرکــه و پیشــرو در امور 
توسعه عملیاتی هســتند، اما این انرژی و انگیزه به دلیل 
وجــود محدودیت های مختلــف دچار اتــلاف و هدررفت 
شــده اســت. در نتیجه این طور بــه نظر می رســد که باید 
ســهم بخش خصوصی در دارا بودن کرسی  در نهادهای 

قانون گذار و تصمیم گیرنده بیشتر شود.«
مدیر دپارتمان امنیت شــرکت پیشــرو فناوری اطلاعات 
رادیــن بیــان می کنــد کــه در ســال های اخیــر پلتفرم های 
باگ بانتــی کــه از کلاه ســفید ها )هکرهــا( بــرای افزایــش 
امنیــت شــبکه ها اســتفاده می کننــد، در جهــان ترنــد 
شــده که در بلندمدت راهکار جامعی نیســت. او در این 
خصــوص توضیــح می دهــد: »راهکارهــای باگ بانتــی از 
راه حل های مرسوم در دنیاســت، اما نباید فراموش کنیم 
که موضوع امنیت را باید از ابتدا و به صورت کامل و جامع 
مورد بررســی و اجرا قــرار دهیــم. راهکارهــای این چنینی 
اگرچــه ممکن اســت به صــورت موقــت و زودگــذر کمک 
کننده باشــد، اما در بلندمــدت راهکار جامعی نیســت. 
پروتکل های امنیتی چه در ســطح شــبکه و چه در سطح 
معماری نرم افزار و سایر سطوح باید دقیق و گام به گام اجرا 

شود تا امنیت یک سازمان یا یک سامانه تأمین شود.«
او به نقش تحریم ها، مهاجرت نیروهای انســانی و عدم 
تبادل دانــش میــان کشــورهای توســعه یافته و ایــران در 

  بخش خصوصی؛ موتور محرکه توسعه امنیت سایبری

حمیدرضا ولی زاده، مدیر دپارتمان امنیت شــرکت پیشــرو فناوری اطلاعات رادین از 
آن دســت افرادی اســت که معتقدند صنعت بانکی و پرداخت کشــور در مقایسه با 
سایر صنایع به لحاظ امنیت سایبری در وضعیت بهتری به  سر می برد. او در این باره 
می گوید: »در حال حاضر به دلیل وجود یکسری الزامات امنیتی از سوی 
نهادهای بالادســتی در صنعــت بانکی و پرداخــت، وضعیت امنیت 
سایبری در این صنعت نسبت به سایر صنایع بهتر است و به عبارتی 
در رعایت الزامــات امنیت فناوری اطلاعات چند قدم جلوتر اســت، 
با این وجود هنوز هم جای کار زیادی جهت افزایش و ارتقای ســطح 

امنیت صنعت بانکی و پرداخت کشور وجود دارد.«
او معتقد است توسعه امنیت سایبری در شبکه بانکی و پرداخت کشور 
یکی از اولویت های اصلی این صنعت است و بیان می کند که این 
مفهوم مدت زمان زیادی اســت که مورد توجه مسئولان و 
دست اندرکاران این صنعت اســت؛ چراکه نظام بانکی و 
پرداخت یکی از نقاط حســاس و حیاتــی بدنه اقتصاد 
کشور است و حفظ امنیت آن بسیار مهم است. با این 
وجود گاهی ارتقای ســطح امنیت ســازمان ها به دلیل 

مسائل مالی و انسانی به تعویق می افتد.
ولی زاده با اشاره به توانایی بخش خصوصی در توسعه 
امنیت سایبری در صنایع مختلف اظهار می کند: »با 
توجه به اینکه بخش خصوصی در ایران، هیچ کرسی 
حقوقــی در نهادهــای تصمیم گیرنــده و شــورای عالــی 
فضای مجازی ندارد، ممکن است نتواند آن طور که باید 

حمیدرضا ولی زاده، مدیر دپارتمان امنیت 
شرکت پیشرو فناوری اطلاعات رادین

تنظیم گری
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امنیت در صنعت پرداخت وظیفه بسیار مهم و سنگینی 
در راســتای پیاده سازی اســتانداردها، ارائه سیاست ها و 
دســتورالعمل ها دارد؛ چراکــه تعلــل در تصمیم گیری ها 
و همچنیــن تدویــن و پیاده ســازی یــک طــرح بــه شــکل 
شتاب زده و کارشناسی نشده ممکن است بخش زیادی 
از ذی نفعان را دچار مشــکل و خســارت کــرده یا کل یک 

کسب وکار را مختل کند.«
بــه اعتقــاد  راز، حفــظ تعــادل در شــرایط ســخت بــرای 
دســتیابی بــه اهــداف خــرد و کلان تمــام ذی نفعــان باید 
ســرلوحه کار یک مدیر امنیت باشــد و در واقــع این طور 
می توان گفت که واحد امنیت شرکت های پرداخت باید 

بندبازی در شرایط توفانی را بیاموزد.
او با اشــاره بــه اینکــه بــرای تأمیــن امنیــت تراکنش های 
پرداخــت الکترونیک پاســارگاد در درگاه هــای پرداخت، 
دســتگاه های کارت خوان و نرم افزار پی پاد دو بخش کلی 
دارند، می گوید: »در بخش اول باید بگویم که خط مشی 
کلان پرداخت الکترونیک پاسارگاد محاسبه ریسک ها 
و مخاطرات در هر اقدام و پیاده سازی و اجرای حداکثری 
قوانیــن و مقــررات بالادســتی اســت. بعــد از آن تکیه بر 
مباحث مربوط به شناخت مشــتری در ارائه خدمات یا 
KYC در دســتورکار ما قرار دارد. در همین راســتا، شــعار 
اصلی ما ارائه خدمات به شکل سریع، راحت و کارا بوده 
تا حداکثر قابلیت ها را با حداقل فشار و سختی کار برای 

مردم فراهم کنیم.«
به گفته مدیــر امنیــت پرداخــت الکترونیک پاســارگاد، 

حذف بوروکراســی های ناکارآمد و ســخت، تکیه بر ایجــاد تغییرات مثبت بــدون اعمال 
شــوک های عملکــردی و کســب وکاری بــه مشــتریان و اســتفاده از فناوری هــای نوین در 
عرصه هایی چون احراز هویت دیجیتال و یادگیری ماشین و... از جمله مواردی است که 

از آنها می توان تحت عنوان مزیت رقابتی پرداخت الکترونیک پاسارگاد نام برد.
راز در توضیــح اینکه محصــولات پرچالش شــرکت های پرداخــت از لحــا ظ امنیتی، چه 
هستند، اظهار می کند: »در این خصوص نمی توان برای تمام شرکت ها یک حکم کلی و 
یکسان صادر کرد؛ زیرا هر یک از بازیکنان این عرصه شرایط خاص خود را دارند. مطلبی 
که عرض می کنم بر اساس شواهد و تجربیات شخصی ام در صنعت و شرکت های همکار 
است. اگر ما چالش های امنیتی را فقط از منظر فنی در نظر بگیریم و 
شیوه های پرداخت را به دو شکل کلی با حضور کارت و بدون حضور 
کارت بررســی کنیم، چالش های فنی امنیــت در بخش پرداخت 
بدون حضور کارت بسیار زیاد اســت؛ مواردی مانند هک کردن و 
نفوذ به سایت های درگاه پرداخت، سایت های جعلی، نرم افزارهای 
موبایلی غیراستاندارد و تأییدنشده روی گوشی های هوشمند مثل 
انواع وی پی ان ها از جمله مهم ترین مسائلی هستند که به بحران های 

امنیتی ختم می شوند.«
او اضافه می کند که ریســک بــالای ارائه خدمــات بدون 
کارت بــه ایــن معنــا نیســت کــه در ابــزار پذیــرش بــا 
حضور کارت هیچ چالش فنی امنیتی وجود ندارد، 
بلکه مــواردی چــون کپــی کارت و گاهــی باگ های 
ســخت افزاری یــا نرم افــزاری در ایــن ابزارهــا نیز 
ممکــن اســت خســارات جبران ناپذیــری بــر 
صنعــت وارد کننــد. به عنوان مثــال در بحث 
کپی کارت یا در اصطلاح فنی، »اسکیمینگ« 
مسئله به این شکل است که متخلف کارت 
مشتری را هنگام انجام تراکنش علاوه بر ابزار 
پرداخت روی یک دستگاه دیگر نیز کشیده 
و به این شکل اطلاعات کارت علاوه بر اینکه 

روی پایانه فــروش یا ابــزار پرداخت خوانده  می شــود، 
توســط دســتگاه دیگری نیز ذخیــره می شــود. حال از 
آنجا که پرداخت با حضور کارت با اســتفاده از همین 
اطلاعات و رمز ثابت انجام می شود، با ارائه رمز توسط 
مشــتری به شــخص متخلــف تمامــی اطلاعــات لازم 
جهت انجام تراکنش های غیرمجاز بعدی داده شــده 
و همچنین او می تواند یک کپی از کارت داشته باشد.

مدیر امنیت پرداخت الکترونیک پاسارگاد در خاتمه 
بیان می کند: »به عقیده من باورهــای قدیمی در این 
خصــوص کــه مقولــه امنیــت، تحمیل کننــده هزینه 
اضافه به سازما ن هاست، کمرنگ شده و رویکرد های 
جدید مدیران ارشــد ســازمان های مختلــف از جمله 
پرداخت الکترونیک پاسارگاد نه تنها نگاه هزینه محور 
به مقولــه امنیت نیســت، بلکــه توجه بــه آن را نوعی 
پس انــداز بــرای آینــده بــه حســاب می آورنــد، چراکه 
معتقد هستند که این سیاست ها و تصمیم گیری ها 
نجات دهنده کسب وکارها هستند. در نتیجه تصور 
مــن ایــن اســت کــه آینــده مقولــه امنیــت در صنایع 
مختلــف، از جملــه صنعــت پرداخت کشــور روشــن 
است و نسل جدید و تازه نفسی که در سال های آینده 
وارد بازار کار می شــود، با پشتوانه علمی و فنی خوبی 
که دارد، اتفاقات خوبی را برای آينده صنایع در بحث 

امنیت رقم می زند.«
 

  کلام آخر

صنعــت بانکــی و پرداخــت کشــور یکــی از مهم ترین 
صنایع کشور است که در تلاقی با سایر صنایع و مردم 
قرار دارد و بــه آنها خدمات می دهــد. در نتیجه حفظ 
امنیت سایبری آن بیشتر از سایر صنایع مورد توجه 
رگولاتور و اکوسیســتم بانکــی و پرداخت کشــور بوده 
اســت. با این وجود مدیــران امنیت شــبکه در این دو 
صنعت بر ایــن باورند که هنوز آن طور که باید و شــاید 
به وضعیتــی نرســیده ایم که بتوانیــم از توســعه یافته 
شدن مقوله امنیت در شبکه بانکی و پرداخت کشور 
صحبــت کنیــم و هنــوز در برخــی ســازمان ها ارتقــای 

امنیت سایبری در اولویت قرار ندارد. 
برخی به خلأهای قانونی در این زمینه اشاره می کنند و 
برخی دیگر هم بر این باورند که تحریم،  مهاجرت نیروی 
انسانی، عدم وجود فرهنگ استفاده از کلاه سفیدها، 
نداشتن کرسی رســمی بخش خصوصی در نهادهای 
بالادســتی و تصمیم گیرنــده و عدم تبــادل دانش فنی 
میان ایران و سرزمین های دیگر از جمله عواملی هستند 
که توسعه امنیت در صنایع مختلف، از جمله صنعت 
بانکی و پرداخت کشــور را به تعویق می اندازند. با این 
وجود آنها می گویند که نســل جدیــد مدیرانی که روی 
کار آمده اند، معتقدند هزینه کردن روی مقوله امنیت 
به معنای جلوگیری از بحران های امنیتی و ملی است 
که ممکن اســت از این طریق بر بدنه صنعت و کشــور 
تحمیل شــود. در نتیجه به آینده توســعه این مفهوم 
در صنایع مختلف خوش بین هستند و امید دارند که 
رفته رفته به وضعیت مطلوبی برسیم که در آن همگان 
با خیال راحــت از خدمات بانکی و پرداخت اســتفاده 

کنند 

راز:  مواردی 
مانند هک کردن و 
نفوذ به سایت های 
درگاه پرداخت، 
سایت های جعلی، 
نرم افزارهای 
موبایلی 
غیراستاندارد 
و تأییدنشده 
روی گوشی های 
هوشمند مثل انواع 
وی پی ان ها از جمله 
مهم ترین مسائلی 
هستند که به 
بحران های امنیتی 
ختم می شوند

هاشم راز، مدیر امنیت 
پرداخت الکترونیک پاسارگاد
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اسماعیل 
باقری اصل
مدیر امنیت 

شرکت پرداخت 
الکترونیک 

سداد

صنعت بانکی و پرداخت کشور یکی 
از زیرساخت های حیاتی هر کشوری 
اســت که نبض اقتصاد و توســعه  آن 
از  یکــی  می شــود.  محســوب 
اساسی ترین مسائل پیش  روی این زیرساخت ها مورد 
هدف قرار گرفتن توسط عوامل تهدید مختلف به صورت 
مســتقیم یا غیرمستقیم از طریق ســایر وابستگی های 
مرتبــط )هماننــد نیــروی انســانی، فنــاوری و...( اســت. 
اهمیــت حیاتــی ایــن زیرســاخت ها، ایجــاب می کنــد 
مخاطــرات ناشــی از آســیب پذیری ها و تهدیــدات 
برآوردشده علیه این بخش در کمینه ترین حالت ممکن 
باشند. در واقع درک این مسئله که بهبود امنیت نقطه 
انتهایی ندارد و همواره باید مورد پایش قرار گیرد، رویکرد 
سازمان ها را نسبت به حملات سایبری تغییر می دهد؛ 
چراکه بروز حملات سایبری به دلیل تهدیدات مختلف، 
وابستگی های سامانه ای، سرمایه انسانی و سایر عوامل 
مؤثــر، قابــل پیش بینــی نیســت، در نتیجه بهتر اســت 

نگرش ما به امنیت تغییر کند.
نگــرش ســنتی توســعه امنیــت، مبتنــی بر شــناخت و 
رفــع آســیب پذیری های شناخته شــده اســت کــه ایــن 
نگــرش، تضمین کننده کاهــش یا رفع مخاطرات ناشــی 
از تهدیــدات ناشــناخته یــا مبتنــی بــر نفــوذ و حضــور 
مهاجمــان و متخاصمــان در زیرســاخت های حســاس 
و حیاتی نیســت. بر این اســاس رویکرد تلفیــق امنیت 
فعال بــا رویکرد دفــاع پیش کنشــانه و بهبود تــاب آوری 
ســایبری بســیار مؤثرتر خواهد بود. تاب آوری ســایبری 
توانایــی پیش بینی، دفــاع، بازیابی از بحران و ســازگاری 
با شرایط نامســاعد، تنش ها و حملات در زیرساخت و 
سامانه های سایبری یک سازمان است که به عنوان یک 
ویژگی ضروری برای سیستم ها به رسمیت شناخته شده 
و باعث افزایــش آگاهی از تهدیدات ســایبری پیچیده و 
در حال رشد شده اســت. این مورد آن قدر در بازه زمانی 
چند ســال اخیر رشــد پیدا کرده که تمامی  سازمان های 
بزرگ و کوچک را به سمت خود ســوق داده تا بتوانند با 
بهره منــدی از ســازوکارهای معرفی شــده و پیاده ســازی 
مفاهیم و اصول تــاب آوری، تداوم کســب وکار و امنیت 

خود را حفظ کنند.
اما نکته مهم در خصوص پیاده سازی مفاهیم و اصول 
تاب آوری سایبری در زیرساخت های بانکی و پرداخت، 
نیازمندی های آن اســت که نیل به اهداف تعریف شــده 

را دشوار می کند.

همان طور که می دانیم، مرزوبوم سایبری در هر سازمانی 
وابســته به نیروی انســانی، فناوری و فرایند های مربوطه 
اســت. در خصوص منابع انســانی و نیــروی متخصص 
متأســفانه بــا توجــه بــه دســتمزد های نامناســب و عدم 
توجه به چالش های افراد شــاغل در این حوزه، بســیاری 
از متخصصــان یــا از کشــور خــارج شــده اند و در ســایر 
کشــور ها )حتی حوزه خلیج فارس( مشــغول به فعالیت  
شده  ، یا بی انگیزه شــده و قصد مهاجرت دارند. ولی این 
تمام ماجرا نیست؛ چراکه با توجه به تحریم های ظالمانه 
از ســوی کشــور های غربــی، عمــلاً امــکان به روزرســانی و 
توسعه زیرساخت ها متناســب با نیازهای آینده و حتی 
حال نیــز، هم از نظــر هزینه و هــم از لحاظ دسترســی به 
منابع تأمین کننده، چالش های بهبود و ارتقای تاب آوری 
سایبری در سازمان ها و زیرساخت های صنعت بانکی و 

پرداختی کشور را بسیار فرسایشی می کند.
تمامــی مــوارد ذکرشــده تنهــا دغدغه هــای پیشــبرد 
مفاهیم تاب آوری سایبری نیستند؛ چراکه در کنار عدم 
تخصیــص منابــع کافــی در صنعــت بانکــی و پرداخت 
کشــور )از منظــر نیــروی انســانی، تجهیــزات، فنــاوری و 
فرایند هــای مــورد نیــاز(، ســکان داری مناســبی نیــز در 
نهادهای حاکمیتی شکل نگرفته و گاهی دستورالعمل ها، 
ابلاغیه هــا و نامه نگاری هــا آن قــدر متعدد می شــوند که 
پرداختن به آنها و ارائه پاسخ متناسب، متخصصان را از 
مسیر پیاده سازی اصول در نظر گرفته شده بازمی دارد. 
خوشــبختانه در حــوزه پرداخــت کشــور، داســتان کمی 
متفــاوت اســت و شــرکت شــاپرک جهــت جلوگیــری از 
ناهماهنگی در حوزه امنیت، مســیر را مشخص کرده و 
تمامی مکاتبات از ســوی اداره محترم ریسک و امنیت 
شــاپرک و بــدون واســطه صــورت می پذیــرد. هرچنــد 
فعالیت هــای صورت گرفتــه طی چند ســال اخیــر کافی 
نیســت، ولی مســیر درســتی را در پیــش گرفته اســت. 
یکی از نکاتی که باعث بهبــود وضعیت موجود خواهد 
شــد، برنامه ریزی مؤثر )نه صرفاً کاغذی( جهت حفظ و 
نگهداشــت نیرو متخصص در زیرســاخت های بانکی، 
پرداخــت و فین تــک و دیگــری هماهنگــی بیشــتر بیــن 
نهاد های نظارتی، حاکمیتی با ســازمان ها و شرکت های 
حــوزه بانکــی، پرداخــت و فین تــک در راســتای همیاری 
جهــت پیاده ســازی اصــول تــاب آوری و نــه صرفــاً رفــع 
مسئولیت و انتقال ریسک است. به  نظر می رسد برای 
رســیدن به ایــن مهم بانــک مرکــزی جمهوری اســلامی 

می تواند نقش بسزایی در این مهم داشته باشد 

امنیت سایبری 
یا تاب آوری سایبری؟ 

مرزوبوم 
سایبری در 
هر سازمانی 
وابسته به نیروی 
انسانی، فناوری و 
فرایند های مربوطه 
است. در خصوص 
منابع انسانی و 
نیروی متخصص 
متأسفانه با توجه 
به دستمزد های 
نامناسب و 
عدم توجه به 
چالش های افراد 
شاغل در این 
حوزه، بسیاری 
از متخصصان 
یا از کشور خارج 
شده اند و در سایر 
کشور ها )حتی 
حوزه خلیج فارس( 
مشغول به فعالیت  
شده  ، یا بی انگیزه 
شده و قصد 
مهاجرت دارند

تنظیم گری



ایجاد مزیت 
رقابتی با استفاده 

از فناوری هوش 
مصنوعی

یکی از مهم ترین و پرتکرارترین موضوعاتی که امسال در صنایع گوناگون به خصوص در صنعت 
فناوری های مالی در دنیا به آن پرداخته شد، استفاده از ظرفیت  های هوش مصنوعی بود؛ هوش 
مصنوعی که می تواند حجم عظیمی از داده های مشتریان فردی را جمع آوری کرده، تجزیه و تحلیل 
کند، برای آزمایش و یادگیری مورد استفاده قرار دهد و سفر مشتری را در هر نقطه تماس برند 
با مشتری )Touch Point( تنظیم کند. در مطلبی از هاروارد بیزینس ریویو که در صفحات پیش  
رو می خوانید، آمده است که تجربه شرکت مرکوری، یا تجربه شرکت هایی مانند سی وی اس و 
استارباکس این تصور رایج را که هوش مصنوعی ابزاری برای خلق فناوری است، از بین می برد. 
این تفکر مدت هاست که رنگ باخته و اکنون شرکت های هوشمند به این نتیجه رسیده اند که برای 
استفاده از پتانسیل های هوش مصنوعی و دستیابی به نوآوری، نیازی نیست چیزی را از آن خلق 
کنند؛ کافی است این فناوری خارق العاده را به درستی با یک زمینه تجاری خاص ادغام کنند تا نتایج 

درخشانش را ببینند.

جهان
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فناور ی های مالی ایران

و 
تجربه های شرکت های مرکوری فایننشال،  سی وی اس هلث و استارباکس درباره ادغام ابزارهای هوش 

مصنوعی در زمینه های تجاری گوناگون

هوش مصنوعی 
شخصی سازی سفر مشتری

ثریا حقی
مترجم

توســعه دهندگان مرکــوری ســابقه و مهارتــی در 
ساخت وســاز فنــاوری نداشــته و ندارنــد. از ایــن رو کار 
را با هــوش مصنوعی منبع بــاز آغــاز کردند. بــا توجه به 
اینکــه اکثریــت قریب به اتفــاق ایــن ابزارهــا، بر اســاس 
استفاده شارژ می شوند، بنابراین در مورد هزینه ها جای 
نگرانی وجود نداشــت. هزینه های اولیه بسیار پایین و 
قابل تحمل بودند. آنچــه مرکوری بر آن تمرکز داشــت، 
نحــوه ادغــام راه حل هــای هــوش مصنوعــی موجــود بــا 
سیستم های مدیریت محتوا، کلاهبرداری، واجد شرایط 
بودن و بسیاری از سیستم های فرانت و بک اند دیگر بود. 
گام دوم اتوماسیون فرایندها بود که باز هم با استفاده از 
ابزارهای هوش مصنوعی منبع باز و در دسترس ممکن 
شد. با این حال مرکوری از کدهای خودش برای یادگیری 
و شخصی سازی و انجام آزمایش ها و تمرین ها استفاده 
کرد تا بتواند نتایج گذشــته را بر اســاس نیاز و خواســته 
خود ردیابی کند. سیســتمی کــه مرکوری ســاخته بود، 
بر مدیریت صدها متغیر به منظور دستیابی به اهداف 

مرکــوری فایننشــال )Mercury Financial( کــه در ســال 2014 میلادی 
راه اندازی شده، یک فین تک کوچک با مأموریتی بزرگ است؛ کمک به 
مشتریان برای بازیابی پروفایل اعتباری شان! »جیم پترسون«، مدیرعامل 
مرکوری و یک کهنــه کار امــور مالی از همــان ابتدا می دانســت که هوش 
مصنوعی برای شخصی سازی سفر مشتری در مرکوری حیاتی است؛ همان چیزی که در قلب 
محصولات و خدمات مرکوری جریان داشت و می توانست با بهبود، آن را تا عرش بالا ببرد. 
به همین خاطر نیز در سال 2021 میلادی، شروع به جست وجوی یک موتور مبتنی بر فناوری 
هوش مصنوعی کرد که بتواند به هر یک از مشتریان مرکوری، در زمان مناسب، از طریق کانال 
مناســب، بهترین و مناســب ترین پیشــنهاد را ارائه دهد. این پیشــنهاد می تواند تقسیم  
پرداخت بین چند کارت اعتباری متعدد باشد، یا یک هشدار نرم و دوستانه مبنی بر اینکه 
اعتبار مشــتری رو به اتمام اســت. این در حالی اســت که برخی مشــتریان ممکن است به 
پیام های متنی پاسخ بدهند و برخی دیگر ممکن است با ارسال ایمیل ارتباط برقرار کنند. 
برخی ممکن است نیاز داشته باشند که دو هفته قبل از اتمام اعتبار از موضوع باخبر شوند 
و برای برخی دیگر، ممکن است این بازه زمانی در حد دو روز باشد. هر یک از این عناصر )نه 
به تنهایی، بلکه به طور خاص ترکیب آنها( می تواند مشتریان را از هم متمایز کند. برخی از 
آنها به شــدت درگیر و علاقه مند هســتند، در حالی که برخی دیگر آزرده خاطرند و رضایت 

چندانی ندارند.
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  1. محدودیت در جمع آوری داده ها

این اتفاق معمولاً زمانــی رخ می دهد که داده ها و گردآوری آنها فاقد ســاختار باشــد )مثل 
صنعت پزشکی و مراقبت های بهداشتی( یا داده ها به ثبت نرسیده باشند )مثل صنعت 
مهمان یاری(. درست است که در اکثر هتل ها و اماکن مهمان یاری کارت های نظرسنجی در 
اختیار افراد می گیرد، اما واقعیت این است که چه کسی این داده ها را )که اتفاقاً اطلاعات 
بسیار ارزشمندی از آنها قابل استخراج است( به ثبت می رساند؟ هتلی را تصور کنید که 
همه ترجیحات شما در مورد نوع اتاق و دکوراسیون، سرویس دهی، غذا و خورد و خوراک، 
حساسیت های غذایی، برنامه نظافت، امکانات رفاهی و... را به ثبت رسانده است. بدون 
شــک بار دومی که در آن هتل اقامت دارید، خدمات و امکانات بسیار شخصی سازی  تر و 

بهینه سازی تری را دریافت خواهید کرد.

  2. عدم ارتباط بین راهکار هوش مصنوعی و بازاریابی

فرض کنید یک سوپرمارکت بزرگ دارید؛ آن هم در وسط شهری بزرگ که اکثر ساکنان آن 
وگن )گیاه خوار( هستند یا دست کم علاقه چندانی به غذاهای گوشتی و چرب ندارند. حال 
تصور کنید یک ابزار هوش مصنوعی پیشرفته در اختیار دارید که چنین پیش بینی های 
شخصی سازی شده ای را به طور خودکار و در مقیاس عظیم در اختیارتان قرار می دهد! اما 
 MarTech برای فعال سازی این قابلیت شما به یک سیستم فناوری بازاریابی یا به اختصار
نیاز دارید تا بتوانید داده ها را در قالب کلمات و گفتار به آن انتقال دهید. بدون شک صرف 

داشتن این بینش و پیش بینی نمی تواند برای شما ارزش بیافریند.

  3. عدم توانایی سیستم در مقیاس پذیری خودکار

بینش هــا و پیش بینی هــای متعــدد، در صورتی که سیســتم هــوش مصنوعی شــما قادر 
نباشــد هر یک از آنها را به اقداماتی مناســب برای شخصی ســازی متناسب با مشتریان 

تبدیل کند، ارزش و کاربرد چندانی نخواهند داشــت. 
شــما نمی توانید بــرای دســتیابی به یک کمپیــن کاملاً 
شخصی سازی شده به ورودی ها یا تجزیه وتحلیل های 
دستی اتکا کنید. سیستمی موفق خواهد بود که قوی 
و مقیاس پذیر باشــد. در غیاب چنین سیســتم قوی و 
مقیاس پذیری، داده ها و بینش ها سرکوب خواهند شد 
یا صرفــاً در عملکــردی محــدود و منحصر به فــرد مورد 

استفاده قرار خواهند گرفت.

  چهار کلید یکپارچه سازی یا ادغام هوشمند

شرکت های مختلف، حین توسعه سفر مشتری مبتنی 
بر فناوری هوش مصنوعی، چهــار ویژگی تعیین کننده 
برای ادغام هــوش مصنوعی پیش رو دارنــد. این چهار 

کلید عبارت اند از:
 شفافیت و همسویی اهداف؛

 ابزار دقیق داده ها؛
 معماری فناوری متصل؛

 فرهنگ تجربی.
لازم بــه توضیح اســت که هیچ یــک از این چهــار کلید، 
شــامل داشــتن الگوریتم هوش مصنوعی برتــر و بهتر 
نیست، هرچند همه آنها به داده های دقیق و درست و 

همین طور الگوریتمی با آموزش بهتر نیاز دارند.

  1. شفافیت و همسویی اهداف

بازاریابــی مبتنــی بــر هــوش مصنوعــی بــه اهــداف 
بهینه سازی واضح برای هر مورد استفاده نیاز دارد. این 
در حالی است که هر یک از این اهداف هم باید به طور 
معقولی محدود و قابل دستیابی باشند. اهداف کلی و 
گسترده )مثل تسریع رشد فروش( یا اهدافی که بیش 
از حــد بلندپروازانه و آرمانی هســتند، عمــلاً هیچ وقت 
حاصل نمی شــوند، امــا می توان بــه اهــداف جزئی تر و 
منطقی تر مثل به حداقل رساندن زمان انتظار، کاهش 
هزینه های تشــویقی در هر فروش یا ارائه پیشــنهادی 
که مشــتری بپذیــرد، دســت یافــت. این قبیــل اهداف 
نه تنهــا دســت یافتنی هســتند، بلکــه کامــلاً شــفاف و 
واضح نیز مشخص شده اند. اما ممکن است اقدامات 
متعددی وجود داشته باشد که مشتری انجام می دهد 
یا دوست دارید در مورد مشتری اعمال کنید. این دیگر 
با شماســت که تصمیم بگیرید کدام گزینه را انتخاب 
کنیــد. می خواهیــد ابزارهای هــوش مصنوعی خــود را 
معطوف به باارزش ترین گزینه ها کنید یا برای هر چیزی 

اعمال کنید که مشتری ممکن است انجام دهد.
برنامه های کاربردی هوش مصنوعی اساســاً بر اساس 
داده هــای تاریخــی کار کــرده و پیش بینــی می کننــد. 
در صورتــی کــه گســتره تمرکز هــوش مصنوعــی بیش 
از حــد بــزرگ باشــد، قــدرت بهینه ســازی خــودش را از 
دســت می دهــد. اگر هم بــا موقعیتــی مواجه شــود که 
هیچ گونــه داده تاریخی برای آن در دســترس نیســت، 
پیش بینی هایی غیرواقعی و نادرست خواهد داشت. به 
همین دلیل اگر قرار باشد برای بهینه سازی فاکتورهای 
متعدد از هوش مصنوعی اســتفاده کنید، شاید بهتر 
باشــد به جای اســتفاده از یک موتور هوش مصنوعی 
بــرای شخصی ســازی و بهینه ســازی این چنــد فاکتور، 
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از چند موتور هوش مصنوعی اســتفاده کنید؛ در واقع برای هر مــورد، یک موتور هوش 
مصنوعــی تا بتوانــد نهایت تمرکــز را بــه کار گیــرد. تنها در ایــن صورت اســت که هوش 
مصنوعــی می توانــد به تجربــه مشــتری گســترده تر بینجامد. به عنــوان مثــال، یکی از 
شــرکت های پیشــرو فعال در حوزه بهداشــت و درمان، یــک موتور هــوش مصنوعی به 
شناســایی اعضــای طــرح ســلامتی اختصــاص داده کــه بیشــتر در معــرض خطر یک 
حادثه حاد یا ابتلا به یک بیماری ویژه هستند. یک موتور هوش مصنوعی نیز به نحوه 
عضوگیــری اختصــاص داده، در حالــی که طرح هــای آزمایشــی مرتبط بــا آزمایش های 
بهداشت و درمان نیز از یک موتور هوش مصنوعی خاص دیگر بهره می برند. به همین 
منوال، یک موتور هوش مصنوعی نیز وظیفه توسعه و بهینه سازی مجموعه بر اساس 

بودجه های خاص را بر عهده دارد و... .
یکــی از دلایــل موفقیــت اســتارباکس در شخصی ســازی مبتنــی بر هــوش مصنوعی، 
شفافیت هدفی است که مشخص کرده است. این شرکت به این واقعیت دست یافته 
که برای فروش بیشتر و بازاریابی موفق تر، بهترین راه این است که تجربه مشتری را )با 

استفاده از ادغام فناوری هوش مصنوعی در بازاریابی( 
بهبــود بخشــیده و وی را وادار بــه قبول چیــزی کند که 
بازاریابان ارائه می دهند. وقتی مشــتری با اســتفاده از 
ماوس خــودش محصول مــورد نظــر را )انگار کــه دقیقاً 
آن را در دســت دارد( برانــداز می کنــد، می چرخانــد و 
از زاویه هــای مختلــف می بینــد، چــاره ای برایــش باقی 
نمی ماند جز اینکه سه بار در هفته بخواهد دوباره آن را 
تجربه کند و در اغلب موارد، مبلغ آن را پرداخت کرده و 
خریداری اش کند. در واقع، استارباکس با ادغام هوش 
مصنوعی توانســته در عین ارائه پاســخ های واقعی، در 
مشتریانش علاقه ایجاد کند. ضمن اینکه استارباکس 
روی بهینه سازی سود و زیان یک محصول خاص تمرکز 
نکرده، بلکه سعی دارد افزایش کل درآمد خالص خود 
با تکیه بر فنــاوری هوش مصنوعــی را هدف گیری کند؛ 
چیزی که به نظر می رسد درست هم بوده و توانسته با 
ارائه یک تعریف جامع از موفقیت، بــه آن جامه عمل 

بپوشاند.

  2. ابزار دقیق داده ها

مکانیســم هایی کــه داده هــای تعامــلات مشــتریان، 
اقدامات شرکت و نتایج به دســت آمده در نقاط تماس 
را بــه ثبــت می رســانند، ســازمان دهی می کننــد و بــه 
اشتراک می گذارند، در حقیقت پیچ  و مهره های برنامه 
شخصی ســازی هوش مصنوعی یک شرکت هستند. 
ابــزار دقیــق ایــن داده ها شــامل همه چیــز می شــود؛ از 
گزارش هــای مرکــز تمــاس و داده هــای به دســت آمده از 
روابط اشخاص ثالث گرفته تا نرم افزارهای اتوماسیونی 
کــه ارتباطــات دیجیتــال را تولیــد و ردیابــی می کننــد. 
اشــخاص ثالثــی کــه در اینجا مــد نظر هســتند، همان 
شــرکای دیجیتــال، کارگــزاران یا شــرکت های رســانه ای 
هســتند و نرم افزارهــای اتوماســیون نیــز شــامل 

پروتکل هایی نظیر سلزفورس است.
یک شرکت برای دریافت اطلاعات مربوط به تعاملات 
هر یک از مشتریان در کانال های مختلف، به یکسری 
»گیرنــده« نیــاز دارد. اطلاعاتــی که بــا اســتفاده از این 
گیرنده هــا در خصوص تعامــلات مشــتریان در اختیار 

شــرکت قرار می گیرنــد باید درســت و بــه معنــای واقعی کلمــه دقیــق باشــند. به عنوان 
مثال، در مورد واحد »مرکز تماس«، اطلاعاتی که از ســوی گیرنده ها در اختیار شــرکت 
قرار می گیرنــد، بایــد داده هایــی دقیــق و واقعی باشــند. داده هایــی در خصــوص اینکه 
»هدف از برقراری ایــن تماس ها چه بوده اســت؟«، »آیا تماس گیرنده )مشــتری( اذیت 

شــده، گیج شــده یا ناراضی اســت؟«، »آیــا تماس گیرنده 
دستورالعمل هایی را که نماینده عنوان کرده، جدی گرفته 
و دنبــال کرده یــا خیر؟« یــا اینکه »هنــگام مذاکــره تلفنی 
متوجه صحبت های نماینده بوده یا حواســش پرت چیز 

دیگری بوده است؟« و مواردی از این دست.
از طــرف دیگــر، زمانــی کــه یــک شــرکت یــک ایمیــل برای 
یکی از مشــتریان خودش ارســال می کند، بایــد بتواند بر 
همه چیز در مــورد این ایمیل نظارت کــرده، در صورت نیاز 
آن را شخصی سازی و بهینه ســازی کند. عبارات ، تصاویر 
تعبیه شــده، اندازه فونت هــا و رنگ هــای استفاده شــده و 
هر متغیر دیگری که احتمالاً بر پاســخ مشــتری تأثیرگذار 
هستند، باید بهینه سازی و شخصی سازی شوند. معماری 
برچسب گذاری چیزی اســت که امکان آزمون و یادگیری 
را در اختیار شــرکت ها قــرار می دهد تــا بتوانند فــراداده یا 
متادیتای این تعاملات و ارتباطات را جمــع آوری، نظارت، 

طبقه بندی و مدیریت کنند.

  3. معماری فناوری متصل

پشــته فنــاوری تجربــه مشــتری، شــامل یــک موتــور 
پیش بینــی، یــک موتــور مدیریــت تجربــه یــا اصطلاحــاً 
توالی یابــی )Sequencing(، یک موتور محتوا، موتورهای 
دلیــوری کانــال و یــک موتــور آزمایــش و تجزیه وتحلیــل 
اســت. علاوه بر ایــن، هــوش مصنوعی بــرای پیونــد دادن 
سفر مشــتری به هم از پنج یا چند سیســتم نیز استفاده 
می کند؛ بازاریابــی، خدمات مشــتریان، کاربرد محصول، 
ارائه دهندگان صورت حســاب، کانال هــای آنلاین و گاهی 
اوقــات یــک فروشــگاه خرده فروشــی. بــا توجــه بــه اینکــه 
احتمال اضافه شــدن قابلیت های جدید به این مجموعه 
وجود دارد و نیاز اســت چندین موتور هوش مصنوعی به 
آن اتصال پیدا کنند، بهتر است پشته را به صورت ماژولار 

طراحی کنید.
فناوری هوش مصنوعی؛ هــوش مورد نیاز، ســرعت لازم و 
مقیاس محاسباتی درخور را برای عملیات سوخت رسانی 
فراهم می کند که به طور فزاینده ای نیز توســط اتوماسیون 
هدایت می شود. با این حساب، فناوری هایی که اجراکننده 
اتوماســیون هســتند، بایــد بتواننــد ســیگنال های هوش 
مصنوعــی را پذیرفتــه و اطلاعات را بــه آن برگرداننــد تا به 
بهبود آن کمک کنند. به عبارتــی در یک معماری فناوری 
متصل نیاز اســت که سیســتم ها با یکدیگــر کار  کنند، با 
هم در تعامل و اتصال باشــند، اما به هم وابسته نباشند؛ 
ایــن ایده آل ترین حالت ممکــن برای دســتیابی به نتیجه 

مطلوب است.
API هایی که در دســترس عموم قــرار دارنــد، این معماری 
ماژولار را فعال می کنند. این APIها به توسعه دهندگان این 
امکان را می دهند تا از طریق یک استاندارد ارتباطی ساده 
و همه کاره، به نرم افزارهای اختصاصی دسترســی داشته 
باشــند. APIها در حقیقت زبان گفت وگوی دیجیتال در 
پلتفرم های متفاوت هستند. مثال ساده ای از این رابط های 
برنامه نویسی کاربردی، رابطی است که سیستم مدیریت 
ارتباط با مشــتری )CRM( یک شــرکت را به یک سیستم 
تلفن مبتنی بــر ابر پیوند می دهد؛ پیونــدی که به نماینده 
مرکز تماس اجازه می دهد تا بدون نیاز به خروج از نرم افزار 
مدیریت ارتباط با مشــتری، فوراً با یــک لید جدید تماس 

استارباکس 
با ادغام هوش 
مصنوعی توانسته 
در عین ارائه 
پاسخ های واقعی، 
در مشتریانش 
علاقه ایجاد 
کند. ضمن اینکه 
استارباکس روی 
بهینه سازی سود و 
زیان یک محصول 
خاص تمرکز نکرده، 
بلکه سعی دارد 
افزایش کل درآمد 
خالص خود با 
تکیه بر فناوری 
هوش مصنوعی را 
هدف گیری کند؛ 
چیزی که به نظر 
می رسد درست هم 
بوده و توانسته با 
ارائه یک تعریف 
جامع از موفقیت، 
به آن جامه عمل 
بپوشاند
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واقعیت این بود کــه داده ها بهترین ابــزاری بودند که ایتنا می توانســت از آنهــا بهره ببرد. 
داده ها انواع و اقســام گوناگونی داشــتند؛ از ادعاهای اخیر مشــتریان، پاســخ های آنها به 
کمپین های بازاریابی، استفاده مشــتریان از ابزارهای دیجیتال، جمعیت شناسی اولیه و 
تغییرات منطقــه ای گرفته تا پروتکل هــای بالینی و غیــره. ایتنا برای اینکــه بتواند در میان 
سیستم ها و کانال های خودش ارتباط برقرار کرده و با مشتریان نیز برای جذب و گردآوری 
داده ها مرتبط باشد، شروع به سرمایه گذاری روی جنبه های مختلف این ارتباطات )کانال، 
زمان، فرکانس، پیام، زبان و...( کرد. نتیجه ایــن بود که میلیون ها تغییر بالقوه و بالفعل در 

اکوسیستم اعمال شد. 
هدف اصلی آزمایش هایی که در ایتنا انجام می شــدند، سفارشــی کردن ابزارهای معمول 
مارتک بود، تا به اندازه کافی انعطاف پذیر باشــند و بتوانند از این گســتره در حال توســعه 
داده ها نهایت استفاده را ببرند. با این حال، برای اینکه ابزارهای هوش مصنوعی بتوانند در 

سایر جنبه های اکوسیستم نیز شروع به شخصی سازی 
و بهینه ســازی کنند، شــرکت به داده های تاریخی بسیار 
بیشــتر و غنی تری نیاز داشــت. داده هایی کــه در آن برهه 
از زمــان در اختیار ایتنا قرار داشــتند، بد نبودنــد، اما قادر 
نبودند پاسخگوی نیاز ابزارهای هوش مصنوعی باشند و 
نمی توانستند آن طور که باید در یادگیری آن سودمند عمل 
کنند. به همین دلیل نیز ایتنا تصمیم به انجام یکســری 
آزمایش  در مقیاسی عظیم و با جایگشت های متعدد، اما 

کنترل شده، گرفت.
حال یک آزمایش در ایــن مقیاس، با جایگشــت های بالا، 
ولی کنترل شده، چطور آزمایشی می توانست باشد؟ برای 
درک بهتر موضوع این مثــال را در نظر بگیرید؛ فرض کنید 
می خواهیم یــک تعامل در پیشــخوان یک داروخانــه را در 
بوته بحــث و آزمایش قرار دهیــم. ما قصد داریــم زمان این 
تعامل، پاســخ هایی کــه رد و بــدل می شــوند و در عین حال 
انگیزه برقراری ارتباط و انجام این تعامل را در نتیجه آزمایش 
مورد نظر بهینه سازی کنیم. هرچه زمان می گذرد و آزمایش 
جلوتر می رود، تعداد فاکتورها و در نتیجه جایگشــت های 
آزمایش افزایش پیدا می کنند. ایتنا برای مدیریت آزمایش ها 
از یک ابزار هوش مصنوعی استفاده کرد؛ ابزاری که بتواند 
گزینه های مختلف را آزمایش کند، تعداد آزمایش های مورد 
نیاز برای دستیابی به نتیجه مطلوب را به حداقل برساند و 
برای ردیابی نسبی هر جایگشت ایده آل ترین و بهینه ترین 

حالت ممکن را فراهم آورد.
ایتنا به جای اینکه یک الگوریتــم هوش مصنوعی جدید 
برای خودش خلق کند، از همــان الگوریتم های منبع بازی 
که در دســترس هســتند، کمــک گرفــت. متخصصــان و 
دانشــمندان زیادی پشــت پرده این سیســتم ها هستند 
و آنهــا را بــرای پاســخگویی بــه نیازهــای گوناگــون طراحی 
می کنند و وقتی متخصصــان و دانشــمندان دیگر )نظیر 
توســعه دهندگان ایتنا( از آنها اســتفاده می کننــد، نتایج 
درخشــانی به دســت می آیند. توســعه دهندگان ایتنا به 
همین منوال از الگوریتم ها اســتفاده کرده، آنها را با انواع 
داده های جدید تغذیه کردند، به تجزیه وتحلیل پرداختند 

و یک دوره کامل از آزمایش مبتنی بر هوش مصنوعی را به انجام رساندند. ضمن اینکه ایتنا 
در کنار استفاده از متخصصان فناوری و ابزارهای هوش مصنوعی، از اقتصاددانان رفتاری 
نیز کمک گرفت. این اقتصاددانان در توسعه استراتژی های تماس نقش تعیین کننده ای 
داشــتند و توانســتند بــه برنامه ادغــام هــوش مصنوعی ایتنــا برای تشــویق مشــتریان به 
انجام اقدامات درمانی و بهداشتی بیشتر کمک کنند. برخی از این متخصصان اقتصاد 
رفتاری مشــتریان را با تأکید بر عوارض عدم رسیدگی به خود تشــویق می کردند، برخی با 
متوسل شدن به اهمیت سبک زندگی سالم تر، برخی با تأکید بر خانواده و اهمیت آن برای 

هر فرد و برخی دیگر با استفاده از داده های بهداشت و درمان جامعه بومی.

در نهایــت، ترکیبــی ایــده آل از سیســتم های هــوش 
مصنوعــی و فنــاوری و انســان ها در ایتنــا تشــکیل 
شــد؛ اکوسیســتمی که منحصــراً بــرای بهینه ســازی و 
شخصی ســازی ســی وی اس ایجاد شــده بــود و به نظر 
می رســید درســت هــم کار می کنــد. در پایین دســت، 
موتــور ایــن اکوسیســتم قــرار داشــت کــه مجموعه ای 
از کانال هــا و پروتکل هــای ارتباطــی تأمین کننــده آن 
بودند، مانند ایمیل ها، سیســتم های مدیریت ارتباط 
بــا مشــتری )CRM(، اسکریپت نویســی های مراکــز 
تمــاس، پیام هــای متنــی، اعلان هــای دریافتی توســط 
اپلیکیشن و حتی پنجره های بازشو روی صفحه نمایش 
کامپیوتر داروسازان. این موتور در حقیقت تغذیه کننده 
سیستم ها و ابزارهای هوش مصنوعی است. داده ها از 
این موتور در اختیار سیستم های هوش مصنوعی قرار 
می گیرند تا بر اســاس آنها، یادگیــری و تجزیه وتحلیل 

داشته باشند. 
نکته اینجاســت که به مرور زمان، برخی از این داده ها 
پیچیده تــر می شــوند. ســی وی اس بــا اشــراف بــر ایــن 
موضوع، با تمرکز بر جریان داده ها، پتانســیل نوآوری، 
آزمایش و معماری، همچنین ابزارهای هوش مصنوعی 
منبع بــاز و امثــال آنها توانســته بــر پیچیدگــی داده ها 
نائل آمده و حتی آنهــا را به یک فرصت برای پیشــبرد 
اهدافش تبدیل کند. حاشیه سود قابل ملاحظه ای که 
این شرکت پس از ادغام هوش مصنوعی در فناوری های 
زیرســاختی خــود بــه آن دســت یافتــه، هزینه هــای 
پزشکی کمتر، رتبه بندی خدمات بهتر، نتایج سلامت 
بهبودیافتــه و فرصت هــای جدیــد فروش هســتند که 
نشــان می دهد ســی وی اس، مســیر خود را به درســتی 

انتخاب کرده و در حال پیمودن آن است.
برای ایجــاد مزیت رقابتی با اســتفاده از فنــاوری هوش 
مصنوعی، باید بتوانید سیستم های داخلی و زیربنایی 
خود را با سیســتم های هــوش مصنوعی ادغــام کنید. 
اولین گام برای این ادغام، گردآوری داده های مشتریان 
است، ســپس تجزیه وتحلیل آنها، انجام آزمایش ها و 
دستیابی به یکسری بینش و در نهایت شخصی سازی 
و بهینه سازی بر اســاس بینش هایی که به آنها دست 

یافته اید.
این فرایند بسیار مقیاس پذیر است و دامنه گسترشی 
نامحــدود دارد. هرچــه میزان و تنــوع داده هایــی که در 
اختیار سیســتم قرار می دهیــد و البتــه پیچیدگی این 
داده هــای تغذیه کننده سیســتم های هوش مصنوعی 
بالاتــر باشــد، هرچــه بتوانیــد متغیرهــای بیشــتری به 
فرایند افزوده و جزئیات را بیشتر و شفاف تر کنید، نتایج 
درخشــان تری به دســت خواهید آورد. مدیران، در این 
فرایند خالق نیســتند، بلکه بیشــتر یک یکپارچه ساز 
و ادغام کننــده هســتند. این دســت مدیــران باید مدل 
رهبــری جدیــدی بــرای خودشــان و مجموعــه اتخــاذ 
کننــد و بتواننــد اولویت هــای جدیــدی تعریف کــرده و 
از امکانات موجــود نهایت اســتفاده را ببرنــد.  ادغام و 
یکپارچه سازی درست، به طور فزاینده ای تجربه مشتری 
برتر )بهینه سازی شده و شخصی سازی شده( را به همراه 
دارد و همین تجربه مشتری برتر، عاملی تعیین کننده 

در نحوه ایجاد ارزش ویژه برای برند خواهد بود 

برای ایجاد 
مزیت رقابتی با 
استفاده از فناوری 
هوش مصنوعی، 
باید بتوانید 
سیستم های داخلی 
و زیربنایی خود 
را با سیستم های 
هوش مصنوعی 
ادغام کنید. اولین 
گام برای این 
ادغام، گردآوری 
داده های مشتریان 
است، سپس 
تجزیه وتحلیل آنها، 
انجام آزمایش ها و 
دستیابی به یکسری 
بینش و در نهایت 
شخصی سازی 
و بهینه سازی بر 
اساس بینش هایی 
که به آنها دست 
یافته اید



معرفی ۵۵ 
شخصیت 

تأثیرگذار هوش 
مصنوعی در 

جهان

مجله تایم در مقاله ای ۱۰۰ شــخصیت تأثیرگذار جهان در زمینه هوش مصنوعی را منتشر 
کرده که ما نیز این مطلب را ترجمه کرده ایم که در صفحات پیش رو می توانید با ۵۵ نفر از آنها 
آشنا شوید. »نینا باجیکال«، ســردبیری که مدیریت این پروژه را بر عهده داشت، می گوید: 
»می خواستیم رهبران صنعتی که در خط مقدم رونق هوش مصنوعی قرار دارند، افراد خارج 
از این شرکت ها که با استفاده های هوش مصنوعی دست وپنجه نرم می کنند و سرمایه گذارانی 
از سراسر جهان را برجسته کنیم که تلاش می کنند از هوش مصنوعی برای رفع چالش های 
اجتماعی اســتفاده کنند.« علاوه بر این مطلب، در بخش راهنمای این شماره به بررسی ۱۵ 
سرویس خودرویی در ۲۴ اپلیکیشــن پرداختی نیز پرداخته ایم و دستگاه چک اسکنر گلوری 
FB-30 شــرکت بازرگانی مبناکارت آریا را معرفی کرده ایم. »الان بخر، بعداً پرداخت کن«، 
»ابرفناوری در فایننس«، »ایلان ماســک« و »رفتن تا بی نهایت« نیز چهار کتابی هستند که 

معرفی از آنها را می توانید بخوانید.

راهنما



هفته نامه اکونومیســت 

اکونومیست
در یکــی از جدیدتریــن 
بــه  خــود  شــماره های 
مقوله »بازار آزاد« و یأس 
ناشــی از آن پرداختــه 
اســت. بر اســاس گزارش اکونومیســت، بــازار آزاد با 
مســیری که به  اشــتباه در پیــش گرفت و بــاری که بر 
دوش دولت ها گذاشــت، فضایــی بــرای از بین رفتن 

خودش فراهم کرد.
حرکــت آزادانــه کالاهــا در مرز کشــورها، بســیاری را 
قانع کرد که در این مســیر گام بردارند. برخی هم به 
این نتیجه رسیدند که تولید را به خانه خود نزدیک 
نگــه دارند. ایــن اتفــاق، چالش هایــی را ایجــاد کرد و 
توازن قدرت های تجاری را هم از میان برد. بســیاری 
از دولت هــا بــرای اینکــه بتواننــد بــازار آزاد را تحــت 
کنتــرل خــود درآورنــد، هزینه هــای زیــادی را صــرف 
کردند. علاوه بر هزینه های مــادی، بحث قوانین هم 
به شــکلی پررنگ مطــرح شــد. بســیاری از دولت ها 
ناچار شــدند فعالیت در زمینه قوانیــن ضدانحصار 
را بیشــتر کنند. این مســئله برخی دولت ها را بدنام 
کــرد. اکونومیســت می گویــد هــر اقدامــی کــه بــرای 
بازارهای آزاد در دســتور کار قرار می گیــرد با عواقبی 
همراه است، اما اغلب دولت ها نسبت به این مقوله 
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 #فورچون #زنان
 #هوش_مصنوعی

بازار آزاد به تـــــــــــــــــــــاریخ پیوست؟

 مهندس برجسته
در فهرست زنان اثرگذار

»میــرا موراتــی«، مهنــدس 

فورچون
آلبانیایی الاصلــی که ســاکن 
آمریکاســت، در جدیدترین 
شماره نشــریه فورچون، روی 
جلد آن قرار گرفته است. این 
مهندس جوان که تنها 35 ســال دارد، به عنوان یکی از زنان 
بانفوذ و اثرگذار در جهــان، روی جلد این نشــریه قرار گرفته 
اســت. موراتی، مدیر ارشــد فناوری OpenAI اســت؛ همان 
شرکتی که برای نخستین بار چت جی پی تی را توسعه داد و 
نــام آن را بر ســر زبان هــا انداخــت. موراتی ســال ها به عنوان 
کارآموز در گلدمن ساکس کار می کرد و کمی بعد هم به شرکت 
تســلا رفــت. ســرانجام وارد مقولــه هــوش مصنوعی شــد و 
به عنوان متخصص، چت جی پی تی را توســعه داد. نشریه 
فورچون به چهره های مختلف و زنان اثرگذار بسیاری پرداخته 
اســت، اما از آنجا که به تازگی بحث هوش مصنوعی خیلی 
پررنگ تر مطرح شده، این چهره یعنی موراتی را روی جلد خود 
قرار داده است. موراتی نقشی فعال و کلیدی در زمینه توسعه 
چت جی پی تی داشــت. او کســی اســت که می تواند  آینده 
هــوش مصنوعی را شــکل بدهد. نوامبــر 2022 بود کــه برای 
نخستین بار چت جی پی تی راه اندازی شد. در فاصله دو ماه 
بیش از 100 میلیون کاربر فعال به این ربات چت روی آوردند. 
این اســتقبال عمومی نشــان می دهد کــه آینــده از آنِ چت 
جی پی تی و امثال آن است. توسعه هوش مصنوعی می تواند 
کاملاً در مسیر توسعه چنین ربات هایی باشــد که از طریق 
چت، به کاربران اطلاعات می دهند. موراتی در سال 2018 به 
شــرکت OpenAI پیوســته بــود. در آن زمــان، هنــوز هــوش 
مصنوعی به اندازه امروز، رشد نکرده بود. حالا شرایط کاملاً 
دگرگون شده و او به یکی از مطرح ترین چهره ها در این زمینه 
تبدیل شده است. البته علاوه بر موراتی، مهندسان دیگری 
هم در کنار او حضور دارند که در این زمینه کمک می کنند، اما 
به باور فورچون، او با وجود محدودیت هایی که در دنیای کاری 
و حرفه ای برای زنان وجــود دارد، این زن توانســته راهی برای 
توسعه ایده هایش پیدا کند و به ربات چت جی پی تی دست 

پیدا کند.

MIRA 
MURATI

IS SHAPING 
THE FUTURE 
OF AI—AND 

MAYBE 
HUMANITY
CTO AT OPENAI,

THE MAKER OF 

CHATGPT

CHANGE THE WORLD TOO OLD TO LEAD? ANWAR IBRAHIM

 100 MOST POWERFUL WOMEN

نسیم بنایی
مترجم
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فناوری مالی در سال های اخیر طیف وسیعی از خدمات مالی را در زندگی مشتریان ادغام کرده تا افراد بتوانند پول خود 
را به سرعت و به آسانی مدیریت کنند و مجبور نباشند به شعبه های فیزیکی رفته تا تراکنش ها و دیگر عملیات مالی خود 
را انجام دهند. در دنیای دیجیتال پرسرعت امروز، فین تک در حال تعریف دوباره خدمات مالی است و در این راستا نیز 
اپلیکیشن هایی شکل گرفته اند که دسترسی مردم به امور مالی را از انتقال پول گرفته تا خدمات خودرویی تسهیل کنند. 
در این گزارش اپلیکیشن هایی را بررسی کرده ایم که خدمات خودرویی ارائه می دهند؛ برخی از اپلیکیشن هایی که در این گزارش بررسی 
کرده ایم تنها روی حوزه خودرو متمرکز هستند؛ مانند آیتول و بعضی دیگر ضمن ارائه خدمات خودرویی بر حوزه های دیگری نظیر پرداخت 
یا بیمه هم تمرکز دارند. با توجه به تنوع سرویس های خودرویی، در این گزارش سعی  شــده مهم ترین و کاربردی ترین سرویس ها بررسی 
شــوند. این ســرویس ها شــامل عوارض آزادراهی، عوارض ســالیانه، خلافی، اســتعلام وضعیت گواهینامه، نمره منفــی گواهینامه، طرح 
ترافیک، بیمه بدنه، بیمه موتور، بیمه شخص ثالث، استعلام پلاک، اســتعلام کارت خودرو، مالیات نقل وانتقال، پارک حاشیه ای، کیف 
 پول و امکان پرداخت خــودکار می شــوند. در ادامه این گزارش جدولــی از نمای کلی اپ هایی کــه این خدمات را ارائه می دهند، مشــاهده 
می کنید. به طور میانگین اپ هایی که در این فهرست آورده شده اند، از 1 تا 15 خدمت از سرویس هایی را که عصر تراکنش انتخاب کرده، 

ارائه می دهند. همچنین تعداد دانلود آنها در بازار بین 20 هزار تا 30 میلیون است.

  چند نکته درباره سایر اپ ها و خدمات خودرویی

همان طور که ابتدای گزارش اشاره کردیم، در این مطلب 15 سرویس کاربردی و رایج را بررسی 
کردیم و اپ هایی که در این گزارش به آنها اشاره شده، خدمات و سرویس های بیشتری را دربر 
می گیرند. برای مثال در اپ های فام و قبضینو امکان استعلام وضعیت معاینه فنی خودرو 

وجود دارد و در تهران من امکان رزرو وقت معاینه فنی نیز هست.
آیتول نیز در ســرویس معاینه فنی خود، صفر تا صد فرایند معاینه فنــی تا اخذ گواهی 
بــه نمایندگــی را انجــام  می دهــد. افــراد بــا اســتفاده از ایــن ســرویس در کمتــر از نصف 
روز می تواننــد معاینــه فنــی خــود را تنهــا بــا پرداخــت هزینــه مشــخصی بگیرنــد. ایــن 
ســرویس در حال حاضر در اســتان تهران فعال اســت. اپلیکیشــن آیتــول، ارائه دهنده 

خدمــات یکپارچــه خودرویی اســت؛ به همیــن دلیل 
سرویس های دیگری نظیر خرید باتری و لوازم خودرو 
از فروشگاه آیتول، ترخیص خودروی توقیفی، تعویض 
پــلاک، مالیــات نقل وانتقــال خــودرو و... را نیــز دارد. 
در پایان لازم اســت اشــاره شــود که در ایــن مطلب به 
بررســی اپلیکیشــن هایی که ســرویس های خودرویی 
ارائــه می دهنــد، پرداخته ایــم. وب ســایت  آنــی رو و 
وب سایت های مشــابه آن تنها به همین دلیل در این 

گزارش آورده نشده اند 

بررسی ۱۵ سرویس خودرویی در 2۴ اپلیکیشن پرداختی 

نوآوری خودرویی

زهرا  قربانی
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به

FB-30 مزایای چک اسکنر گلوری  

دستگاه چک اسکنر گلوری FB-30 یک اسکنر شعبه ای تصاویر اسناد )چک و چک پول( 
اســت. این دســتگاه از تصویر پشــت و روی اســناد به طور همزمان تصویربــرداری کرده و 
همچنین قابلیت خواندن MICR )تشــخیص کاراکتر جوهر مغناطیســی( با استاندارد 
CMC7/E13B و امکان پشت نویسی چک و خواندن مهر برجســته را داراست. از دیگر 
قابلیت های این دستگاه امکان اسکن رنگی، خاکســتری و سیاه وسفید با سه رزولوشن 
dpi200، 240 و 300 همزمان با تصویربرداری UV است که این تصاویر به تعداد بی نهایت 
 Json و Excel قابل  ذخیره و نگهداری اســت. خروجی خاص از نرم افزار نیز به دو صورت
ارائه می شود. در قسمت پشت دستگاه اسکنر، یک شکاف ورودی دستی جداگانه جهت 
اسکن انواع کارت PVC از جمله کارت ملی هوشمند وجود دارد. با بارگذاری و اسکن این 
اسناد، امکان مقایسه هویتی کارت شناسایی با اطلاعات ثبت شده در چک وجود دارد. 
اسکن همزمان و ذخیره سازی چک و کارت هویتی به مستندسازی و امنیت هرچه بیشتر 

پرداختی ها به ویژه در ارائه چک های پشت نویسی شده کمک می کند.
اسکن و بررســی کد کیوآر مندرج در چک های صیادی ویژگی منحصربه فردی است که 
در این دستگاه ارائه شــده و با این مزیت می توان اطلاعات بسیاری از جمله کد صیادی، 
نام شــعبه، شــماره شــبا، شــماره مشــتری، نوع حســاب، شــماره چک و حتی وضعیت 
خوش حسابی صادر کننده  چک را بررسی کرد. در دستگاه گلوری FB-30 امکان قرار دادن 
دسته های اسناد تا 100 برگ جهت اسکن وجود دارد و با استفاده از تغذیه  خودکار می توان 

تا 100 برگ بهادار را به نوبت اسکن کرد.
از ویژگی های امنیتی این دستگاه می توان به موارد زیر اشاره کرد:

 تشخیص خطای تغذیه؛
 تشخیص کشش دو برگ همزمان؛

 تشخیص ضخامت برگه های ورودی، جهت بررسی اصالت 
چک.

از دیگر مزایای این دســتگاه می توان به ذخیره ســازی 
اطلاعــات خــودکار ایــن دســتگاه اشــاره کــرد. 

چک اســکنرها از تشــخیص کاراکتــر جوهــر 
مغناطیســی بــرای خوانــدن ســریع و ذخیــره 

معرفی دستگاه چک اسکنر گلوری FB-30 شرکت بازرگانی مبناکارت آریا

سرعت بخشی 
فرایند اسکن چک ها

شرکت بازرگانی مبناکارت آریا یکی از شرکت های فعال در زمینه اتوماسیون بانکی و تجهیزات مبتنی بر کارت های PVC است 
که به عرضه گسترده دستگاه های چاپ و صدور آنی کارت Smart از شرکت IDP کره جنوبی و نیز کارت های PVC از شرکت 
Card Pro در سطح کشور پرداخته اســت. همچنین در این راستا، به ارائه دستگاه های سورتر اســکناس از شرکت GRG با 
قابلیت تشخیص جعلی بودن ارز و ریال، دستگاه های چک اسکنر از شرکت Glory جهت اسکن کردن برگه های چک بانکی 
و اسناد هم اندازه اقدام کرده است. در این مطلب به معرفی دستگاه چک اسکنر گلوری FB-30 پرداخته ایم؛ دستگاهی که معمولاً در بانک ها، 
مؤسسات مالی و همچنین در مشــاغلی که حجم زیادی از چک ها را جهت اســکن و ذخیره دیجیتالی بررســی می کنند، استفاده می شود. 
چک اسکنر طیف وسیعی از مزایا از جمله افزایش کارایی، دقت و امنیت در معاملات را ارائه می دهد. از مزایای کلیدی آن نیز سرعت بخشی به 
فرایند اسکن، بررسی و بایگانی چک ها و کاهش هزینه هاست. این دستگاه  می تواند چک ها را در چند ثانیه اسکن و پردازش کند که این امر 
باعث صرفه جویی قابل  توجهی در زمان می شود. چک اسکنر گلوری FB-30 علاوه بر سرعت، به  دقت نیز معروف است. این دستگاه ها معمولاً 
برای خواندن و تفسیر خط MICR )تشخیص کاراکتر جوهر مغناطیسی( روی چک طراحی شده  که حاوی اطلاعات مهمی مانند شماره حساب 
و شماره مسیریابی است؛ این امر کمک می کند تا اطمینان حاصل شود که چک به درستی پردازش و وجوه به  حساب صحیح منتقل می شود. 

در ادامه مروری بر مزایای این دستگاه خواهیم داشت.

داده های چک ها استفاده می کنند. تمام این اطلاعات 
به طور خودکار و دیجیتالی در یک پایگاه داده ذخیره و 
سازمان دهی می شوند که می توان این اطلاعات را تنها 

با چند کلیک مدیریت و بازیابی کرد.
مزیت دیگــر این دســتگاه کاهــش هزینه هاســت؛ هر 
شرکتی در تلاش است تا هزینه های عملیاتی را کاهش 
دهد. هنگامی که از چک اسکنر استفاده می کنید، برای 
پردازش تراکنش ها به نیروی انسانی کمتری نیاز خواهید 
داشــت که پذیرش چــک را بــرای شــما بســیار ارزان تر 
می کند. وقتی همه پردازش ها به جای چند ساعت در 
چند دقیقه انجام شــود، هزینه های نیروی کار شما به 
این اندازه زیاد نخواهد بود. علاوه بر این، در هزینه های 
ذخیره ســازی صرفه جویی خواهید کرد؛ زیرا به فضای 
فیزیکی برای بایگانی نیاز ندارید و می توان هزینه مربوط 
به زمان رفع خطاها را از این طریــق کاهش داد. در حال 
حاضر بیــش از دو هــزار دســتگاه چک اســکنر گلوری 
FB-30 با دارا بودن گواهی سازگاری سوئیچ های داتین، 
توســن و خدمات انفورماتیک در بانک ها و مؤسسات 
مالی سراسر کشور در حال ارائه سرویس به مشتریان 
است و به گفته مدیران شرکت بازرگانی مبناکارت آریا، 
به زودی شاهد توسعه نرم افزار کاربردی این دستگاه بر 
پایــه ارزش افزوده های هــوش مصنوعی خواهیم 

بود 
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سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

و

مدیران

معرفی ۵۵ شخصیت تأثیرگذار جهان در زمینه هوش مصنوعی از نظر مجله تایم

رهبران، نوآوران 
محمد رهبانمتفکران هوش مصنوعی

مترجم

آنچه هوش مصنوعی را منحصربه فرد می کند، همزمان همان چیزی است که بیشترین ترس و تحسین را برمی انگیزد؛ منظور 
توانایی هوش مصنوعی در هم سطح شدن با برخی مهارت های ما و بعد فراتر رفتن و دستیابی به موفقیت هایی ورای توانایی 
انسان هاست. توانایی هوش مصنوعی در مدل سازی خود بر اساس رفتار انسانی به ویژگی بارز این فناوری تبدیل شده است. 
با این حال پشت هر پیشرفتی در یادگیری ماشین و مدل های زبانی بزرگ، افراد قرار دارند؛ منظور، هم آن نیروی کار پوشیده از 
چشمان ماست که مدل های زبانی بزرگ را برای استفاده امن تر می کند و هم افرادی هستند که در مورد زمان و نحوه استفاده بهتر از این فناوری 
تصمیم های حیاتی می گیرند. این گزارش در مورد افراد تأثیرگذار حوزه هوش مصنوعی است که تایم آن را به نگارش در آورده است. در نتیجه 
تصمیم گرفتیم مقاله 100 شخصیت تأثیرگذار جهان در زمینه هوش مصنوعی را ما نیز ترجمه کنیم. اعضای فهرست »100 شخصیت تأثیرگذار 
جهان در زمینه هوش مصنوعی« از »اسنها ریونور« 1۸ساله تا »جفری هینتون« ۷6ساله را دربر می گیرد. اسنها ریونور به تازگی و در بخشی از 
کارش به عنوان رهبر Encode Justice، جنبش جوانانه ای که برای هوش مصنوعی اخلاقی تلاش می کند، با دولت بایدن ملاقات کرد. جفری 
هینتون نیز بهار امسال جایگاهش در گوگل را ترک کرد تا درباره خطرهای فناوری ای حرف بزند که کمک کرده به  وجود بیاید. این گروه صدنفره 
از بســیاری جهات نقشــه ای از روابط و مراکز قدرتی هســتند که توســعه هوش مصنوعی را به پیش می برند. ایــن افراد رقیب هــا و رگولاتورها، 
دانشمندان و هنرمندان، حامیان و مدیران ارشد هستند؛ انسان های رقیب و همکاری که بینش ها، میل ها و نقص هایشان جهت گیری این 

فناوری بیش  از پیش تأثیرگذار را تعیین می کند.

زیاد اوبرمایر
دانشیار دانشگاه کالیفرنیا، برکلی

وقتی »زیاد اوبرمایر« به عنوان پزشک اورژانس 
یــاد اتخــاذ  آمــوزش می دیــد، از دشــواری ز
تصمیم های سرنوشت ســاز رنج می برد. اکنون 
در حال مطالعــه نحوه کمک هــوش مصنوعی 
بــه پزشــکان در تصمیم گیــری اســت )از جمله 
تصمیم درباره افرادی که باید برای حمله قلبی 
آزمایش شــوند(. همزمان کشــف های جدیدی 
را مثــل راه هایی برای کاهش درد ناشــناخته در 

میان جامعه های محروم به پیش می برد.

سوجین چونگ
هنرمند

»ســوجین چونگ« ربات ها را آموزش می دهد 
تا همراه با او روی بوم های بســیار بزرگ نقاشی 
کننــد و آثــار هنــری انتزاعــی گران قیمتــی بــا 

خط های برجسته شناور بسازند.

ریچارد ساکر
You.com مدیرعامل و بنیان گذار

»ریچــارد ســاکر« امیــدوار اســت موتــور 
جســت وجوی مبتنی بر هــوش مصنوعی اش 
با ارائه اطلاعات بهتر و حفظ حریم خصوصی 
جایگاه غالب گوگل را به چالش بکشــد )یکی 

از سرمایه گذاران این شرکت سلزفورس است 
و مارک بنیوف، رئیس مشترک هیئت مدیره و 
صاحب تایم نیز مدیرعامل سلزفورس است(.

نتانیل منینگ
Kettle مدیر ارشد عملیات و هم بنیان گذار

هم بنیان گذار استارتاپ بیمه Kettle می گوید 
هــوش مصنوعی می تواند ریســک های ناشــی 
از آتش ســوزی های جنــگل و ســایر فاجعه های 
مرتبــط بــا اقلیــم را بهتــر ارزیابــی کنــد و بــه 
صاحب خانه هــا کمــک کنــد بــه بیمه نامه های 

مقرون به صرفه تری دسترسی پیدا کنند.

توشیتا گوپتا
Refiberd هم بنیان گذار و مدیر ارشد فناوری

از پیراهن تا جوراب؛ مقدار پوشاکی که در ایالات 
متحــده دور ریخته می شــود در ســال های اخیر 
تقریبــاً دوبرابــر شــده و بــر اســاس جدید تریــن 
داده های دولتی از حدود 9500 تن در سال 2000 
بــه بیــش از 17 هــزار تــن در ســال 2018 رســیده 
اســت. بیشــتر ایــن مقــدار )حــدود 85 درصــد( 
بــه  جــای بازیافــت دفــن یــا ســوزانده می شــود. 
Refiberd از جملــه بــه  لطــف کارهــای نوآورانــه 
مدیــر ارشــد فنــاوری اش، »توشــیتا گوپتــا«، بــا 
اســتفاده از هوش مصنوعی در حــال تغییر این 

وضعیت است. این شرکت مستقر در کالیفرنیا 
را »ســاریکا باجاج« و گوپتــا که هــر دو اکنون 27 
ساله هستند در سال 2020 بنیان گذاری کردند.

نیل کسلا
Curai مدیرعامل و هم بنیان گذار

وقتــی کســی بــه Curai Health، اســتارتاپ 
مراقبت مجازی ای که »نیل کسلا«، پژوهشگر 
یادگیــری ماشــین در ســال 2017 بنیان گــذاری 
کرد، پیام می دهد، هوش مصنوعی به پزشکان 
کمــک می کنــد بــه پرســش هایش پاســخ و 
تشخیص پزشــکی بدهند که با این کار فرایند 
هم برای بیمــار و هم بــرای ارائه دهنده خدمات 

ساده و راحت می شود.

اندرو هاپکینز
Exscientia مدیرعامل و بنیان گذار

»انــدرو هاپکینــز« شــرکت زیســت فناوری 
مســتقر در بریتانیــا، یعنــی Exscientia را در 
ســال 2012 بنیان گــذاری کــرد و در ســال 2020 
بــه اولیــن شــرکتی تبدیل شــد کــه یــک داروی 
طراحی شــده توســط هــوش مصنوعــی را بــه 
مرحلــه آزمایش هــای بالینی می رســاند و از آن 
زمان پنج داروی دیگر از این نوع را به این مرحله 

رسانده است.

برای مشاهده فهرست کامل 100 
فرد تأثیرگذار هوش مصنوعی در 

دنیا اسکن کنید
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عمر العلما
وزیر هوش مصنوعی امارات متحده 

عربی
»عمــر العلمــا« در ســال 2017 اولین 
وزیر هوش مصنوعی امارات متحده 
عربی شــد. حــال از کشــورهای دیگر 
می خواهــد وزیــر هــوش مصنوعــی 

خودشان را داشته باشند.

ریچارد ماتینگه
مؤسس اتحادیه بازبین های محتوا

یافــت  »ریچــارد ماتینگــه« بــا در
کمتــر از دو دلار در ســاعت آســیب 
روان شــناختی متحمــل شــد تــا بــه 
ChatGPT آمــوزش دهــد برخــورد 
مســموم نداشــته باشــد. او اکنــون 
حامی شــرایط بهتر بــرای نیــروی کار 
در زمینــه کارهــای برون سپاری شــده 
مرتبط بــا داده های هــوش مصنوعی 

است.

مارگارت وستیر
معاون اجرایی کمیسیون اروپا

»مــارگارت وســتیر«، سیاســت مدار 
دانمارکی دو سال گذشته را به عنوان 
نفر اصلی صرف پیشبرد قانون هوش 
مصنوعی اتحادیــه اروپا کرده که قرار 
اســت به اولیــن قانــون جامــع هوش 

مصنوعی جهان تبدیل شود.

اریک اشمیت
Schmidt Futures هم بنیان گذار

مدیرعامــل  اشــمیت«،  یــک  »ار
ســابق گــوگل به عنــوان رابطــی بیــن 
ســیلیکون ولی و فعــالان امنیت ملی 
ایــالات متحــده یک دهــه گذشــته را 
صرف ترویج ایــده ضــرورت و فوریت 
تحقیقــات هــوش مصنوعــی کــرده 

است.

آنا اشو
نماینده مجلس ایالات متحده

این قانون گذار کالیفرنیایی باســابقه 
عــلاوه بــر دعــوت متخصصــان بــه 
آمــوزش سیاســت گذاران دربــاره 
هوش مصنوعی، پیش نویس قانونی 
را در مــورد ایجــاد کمیســیونی بــرای 
رگوله کــردن هــوش مصنوعــی ارائــه 

داده است.

)Sneha Revanur( اسنها ریونور
Encode Justice بنیان گذار و رئیس

یونــور« نســل جــوان را  »اســنها ر
بســیج می کند تا در سراسر جهان از 

رگولیشــن هوش مصنوعــی در آینده 
حمایت کنند.

تریستان هریس
هم بنیان گذار و مدیر اجرایی مرکز 

 Center for Humane( فناوری انسانی
)Technology

 Your Undivided مجری پادکست
Attention می گویــد کشــورها و 
شــرکت ها در رقابتــی بــرای ســاختن 
یــن )و خطرناک تریــن(  قدرتمندتر
مصنوعــی  هــوش  سیســتم های 
بــرای  را  کارزاری  او  هســتند. 
خویشتنداری در این زمینه راه اندازی 

کرده است.

دن هندریکس
مدیر اجرایی مرکز امنیت هوش مصنوعی 

)Center for AI Safety(
»دن هندریکــس« در کنار کارهایش 
در مرکــز امنیــت هــوش مصنوعی به 
شرکت هوش مصنوعی جدید ایلان 
ماسک، xAI، در مورد امنیت مشاوره 
می دهد. این دو در اولین جلسه شان 
بــه توافــق رســیدند کــه نبایــد تــلاش 
کننــد در رقابــت بــرای منقرض کردن 

بشر پیروز شوند.

جوی بولاموینی
بنیان گذار لیگ عدالت الگوریتمی 
)Algorithmic Justice League(

»جون بولاموینــی« از پژوهش و هنر 
بــرای برجســته کردن آســیب های 
مثــل  مصنوعــی  هــوش  بالقــوه 
الگوریتم هــا  در  توانمندگرایــی 

استفاده می کند.

الیزر یادکاوسکی
هم بنیان گذار مؤسسه تحقیقات هوش 

 Machine Intelligence( ماشین
)Research Institute

این نظریه پرداز جنجالی فکر می کند 
99 درصــد احتمــال دارد کــه هــوش 
مصنوعی انســان را به کلــی منقرض 
کند. در یکی از نشست های رسانه ای 
کاخ ســفید به ســرمقاله ماه مارس او 

در مجله تایم ارجاع داده شد.

سارا چندر
مشاور ارشد سیاست گذاری گروه حقوق 
 European Digital( دیجیتال اروپایی

)Rights
»ســارا چنــدر« بــه اتحادیــه اروپــا 
مشــاوره می دهد تا اطمینان حاصل 
کند قانون جدیــد هوش مصنوعی به 

الهام طبسی
معاون بخش فناوری های 

نوظهور مؤسسه ملی 
)NIST( استانداردها و فناوری

تقریبــاً پنــج ســال پیش مؤسســه 
ملــی اســتانداردها و فنــاوری ایــالات متحــده شــروع به 
ایجاد برنامه ای برای بهبود توســعه سیستم های هوش 
مصنوعی قابــل اعتماد و مســئولیت پذیر کــرد. در طول 
ایــن فراینــد بــود کــه »الهــام طبســی«، مهنــدس بــرق و 
رئیس ستاد آزمایشــگاه فناوری اطلاعات این مؤسسه، 
پیشــنهاد داد گفت وگوها درباره اثر هــوش مصنوعی از 
اصــول بــه پیاده ســازی عملی سیاســت ها حرکــت کند؛ 

پیشنهادی که ثابت شد بسیار مهم بوده است.
بعد از اینکه تیم طبسی شروع به پژوهش درباره امنیت 
و ســوگیری هــوش مصنوعی کــرد، کنگــره در بخشــی از 
قانــون اختیــارات دفــاع ملــی ســال 2021 مؤسســه ملی 
استانداردها و فناوری )بخشی از وزارت بازرگانی( را ملزم 
به توسعه چهارچوب مدیریت ریســک داوطلبانه برای 

سیستم های هوش مصنوعی قابل اعتماد کرد. 
طبســی رهبری این تلاش را بــر عهده گرفــت و در ژانویه 
2023 از چهارچــوب نهایی طراحی شــده بــرای کمک به 
کاربــران و توســعه دهندگان هوش مصنوعــی در تحلیل 
ریســک های مربوط بــه سیســتم های هــوش مصنوعی 
و رســیدگی بــه آنهــا رونمایــی کــرد؛ ایــن چهارچــوب 
دستورالعمل هایی عملی برای رسیدگی به این ریسک ها 

و به حداقل رساندن آنها ارائه می دهد.

کلی مک کرنان
هنرمند

ســال پیش، »کلی مک کرنان« 
هنرمنــد تجســمی شــروع بــه 
مشــاهده تصاویــری در توییتــر کرد 

که به  نظر می رسید اثر هنری او هستند، اما نبودند.
 مک کرنان می گوید: »احساس می کردم طرح های ناتمام، 
ذهنــم را نشــان می دهنــد کــه هنــوز حتــی بــه روی کاغذ 

نیاورده بودم. 
واقعــاً آزاردهنــده بــود.« مک کرنــان که 37ســاله اســت، 
خیلی زود فهمید افراد در سراسر جهان از نام او به عنوان 
کلیــدواژه ای اســتفاده می کننــد تــا بــه مدل هــای هــوش 
مصنوعــی تبدیل متــن به تصویــر مثــل Midjourney و 
Stable Diffusion فرمــان بدهنــد. بــدون اجــازه یا نظر 
مک کرنان هزاران تصویر در لحظه با سبک خیال پردازانه 

و علمی-تخیلی او ساخته می شدند. 
در نتیجــه مک کرنــان در مــاه ژانویــه بــا دو هنرمنــد 
دیگــر، »ســارا اندرســون« و »کارلا ارتیــز« بــه شــکایتی 
دســته جمعی علیــه Midjourney، Stability AI و 
DeviantArt پیوســت. این هنرمندان طرف های مقابل 
را بــه نقــض کپی رایت متهــم کــرده و خواســتار پرداخت 

دستمزد برای آثارشان شده اند.



109
 آبان 1402

سال هفتم
شماره هفتادوپنجم

مدیران

جفری هینتون
استاد برجسته بازنشسته دانشگاه تورنتو

»جفــری هینتون«، یکــی از تأثیرگذارترین پژوهشــگران 
هــوش مصنوعــی در 50 ســال اخیــر، در طــول مــاه 
فوریــه »یــک لحظــه کشــف تدریجــی« را تجربــه کــرد. 
هینتــون 76ســاله تــا ســال 2013 که بــه گوگل پیوســت، 
دوران حرفه ای اش را بیشــتر در دانشــگاه صرف ساخت 
سیستم های هوش مصنوعی ای کرده بود که مغز انسان 
را مدل ســازی می کننــد. همیشــه معتقد بــود مغز بهتر 
از ماشین هایی اســت که او و دیگران می ســاختند و این 
ماشین ها با شبیه تر شدن به مغز، بهبود خواهند یافت. 
اما در ماه فوریه به این نتیجه رسید که »هوش دیجیتالی 
که اکنون داریم، شــاید همین حالا هم بهتر از مغز شده 
باشــد. فقط از لحاظ مقیــاس بــه آن اندازه بزرگ نشــده 

است.«
توســعه دهندگان در سراســر جهان در حال رقابت برای 
ساخت بزرگ ترین سیستم های هوش مصنوعی در حد 
توان شان هستند. با نرخ رشد کنونی این مدل ها، شاید 
کمتر از پنج سال دیگر سیستم های هوش مصنوعی 100 
تریلیون ارتباط داشته باشند که تقریباً به  اندازه ارتباطات 

بین نورون های مغز انسان است.
هینتون که احســاس خطر کرده بود، جایــگاه معاونت و 
ریاســت مهندســی را در ماه می ترک کرد و تعداد زیادی 
مصاحبه انجام داد که در آنها توضیح می داد گوگل را ترک 
کرده تــا بتواند آزادانــه درباره خطرهــای هوش مصنوعی 
و افســوس هایش بــرای کمــک بــه ایجــاد ایــن فنــاوری 
صحبت کند. او نگران است که وقتی سیستم های هوش 
مصنوعــی به مقیــاس مغز انســان برســند، چــه اتفاقی 
ممکن است بیفتد و به چشم انداز انقراض انسان با این 
فناوری می اندیشد. هینتون می گوید: »هوش مصنوعی 
از ما هوشمندتر خواهد شد و کنترل را در دست خواهد 
گرفــت و اگــر می خواهیــد بدانیــد چنیــن شــرایطی چــه 

احساسی خواهد داشت، از یک مرغ بپرسید.«

ایلیا ساتسکور
OpenAI دانشمند ارشد

به گفته »ایلیا ساتسکور« این روال و سابقه وجود 
داشته که موجودی کمتر هوشمند اطمینان حاصل 
کند که موجودات بسیار هوشــمندتر و قدرتمندتر در 
راستای منافع او عمل می کنند. این سابقه کودک انسان است. ساتسکور، 

دانشمند ارشد OpenAI می گوید: »می دانیم که ممکن است. والدین خیلی 
به ســلامتی و رفــاه کودکان شــان اهمیت می دهنــد؛ پس ممکن اســت. این 
نقش پذیری چطور کار می کند؟«  مردی که به این پرسش فکر می کند یکی 
از تحسین شده ترین ذهن های فنی این صنعت اســت. ساتسکور پیش از 
پیوستن به OpenAI به عنوان عضو تیم بنیان گذاری در سال 2015، به واسطه 
پیشرفت های شگرفی معروف شده بود که بهبود چشم گیری در حوزه های 

بینایی کامپیوتر و ترجمه ماشینی ایجاد کرده بودند.

یی زنگ
استاد آکادمی علوم چین

در اولیــن کلاس دوره مقدماتی هوش مصنوعی 
که »یی زنگ« در سال دوم دانشــگاه در پکن در 
آن شرکت کرده بود، استاد، فیلم هوش مصنوعی، 
محصول سال 2001 به کارگردانی »استیون اسپیلبرگ« 
را به نمایش گذاشت. در صحنه ای از فیلم دو پژوهشگر درباره شبیه سازی 
مغز انســان بحث می کنند تا رباتی بســازند که بتواند عاشــق شود. »یی« 
تحت تأثیــر قــرار می گیــرد. دوران حرفــه ای اش را در چین به عنوان اســتاد 

آکادمی علوم چین صرف تلاش برای ســاختن »هوش الهام گرفته از مغز« 
کرده است )منظور آن دسته از سیستم های هوش مصنوعی است که تا حد 
ممکن شبیه مغز انسان هستند(.  این کار را با این امید انجام داده که این 
سیستم ها حس اخلاقی یا توانایی تشــخیص خوب و بد را داشته باشند. 
»یی« در حوالی سال 2016 شروع به صرف مدت بیشــتری از زمانش برای 
همکاری بــا سیاســت گذاران به منظور تدویــن قوانینی برای توســعه مفید 
هوش مصنوعی و ترویج همکاری بین المللی کرد، به تدوین اولین استاندارد 
جهانی یونســکو برای اصول اخلاقی هــوش مصنوعی کمک کــرد و در ماه 

ژوئیه در شورای امنیت سازمان ملل سخنرانی کرد.




